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(Poland)   REFLEKTOR 

Wybranie siň na koncert zespoğu, z kt·rego tw·rczoŜciŃ nigdy 

wczeŜniej siň nie zetknňğo, niesie ze sobŃ pewne ryzyko. Ale 

ma teŨ niewŃtpliwe dobre strony: z jednej strony to brak 

uprzedzeŒ, z drugiej ï takŨe zupeğny brak oczekiwaŒ. 

Pozostaje jedynie otworzyĺ siň na muzykň i przekaz, jaki ze 

sobŃ niesie. Tak poznağam Lebowskiego. Zesp·ğ, kt·ry z 

pewnoŜciŃ zasğuguje na wiňkszŃ uwagň niŨ ta, jakŃ siň cieszy. 

Koncert w chorzowskiej LeŜnicz·wce byğ mocno kameralny, co r·wnieŨ ma sw·j urok, bo 

pomiňdzy muzykami a sğuchaczami od razu zawiŃzağa siň pewna niĺ intymnoŜci i 

porozumienia. Koncert stağ siň rozmowŃ, pr·bŃ zauroczenia, a moŨe nawet i uwiedzenia. 

I nie skğamiň, jeŜli powiem, Ũe urzekli mnie dŦwiňkami od pierwszej chwili. Ale to jeszcze 

nie wszystko ï Lebowski uzupeğnia swojŃ muzykň niezwykğymi wizualizacjami: 

dopasowanymi treŜciŃ do charakteru utworu, ale takŨe rytmem zsynchronizowanym z 

muzykŃ.CzňŜĺ utwor·w zagranych na koncercie pochodziğa z ich ostatniej (i zarazem 

debiutanckiej) pğyty Cinematic. 

Ale ï co byğo chyba sporym zaskoczeniem dla zgromadzonych fan·w ï pojawiğo siň teŨ 

kilka zupeğnie nowych kawağk·w, co pozwala przypuszczaĺ, Ũe praca nad kolejnym 

albumem nie bňdzie tak dğuga jak nad debiutem (Cinematic powstawağ niemal szeŜĺ 

lat).NajwiňkszŃ siğŃ i fundamentem w muzyce Lebowskiego jest niezwykğa harmonia, 

dopracowanie szczeg·ğu: nie ma w niej miejsca na przypadkowoŜĺ, instrumenty 

wsp·ğbrzmiŃ ze sobŃ, uzupeğniajŃ siň ï moŨna mieĺ wraŨenie, Ũe muzyka, kt·ra siň 

pojawia, jest czystŃ myŜlŃ, pierwotnym zamysğem muzyk·w, zrodzonym w ich gğowach.I 

nie byğy w stanie tego zniweczyĺ nawet kiepskie warunki akustyczno ï lokalizacyjne w 

LeŜnicz·wce: mikroskopijna scena, beznadziejne ustawienie sprzňtu, wreszcie pozbawieni 

kontaktu wzrokowego ze sobŃ muzycy. Bo i warsztatowo artystom z Lebowskiego nie 

spos·b coŜ zarzuciĺ. 

Bernadeta Prandzioch  

http://www.rozswietlamykulture.pl/reflektor/2012/04/22/lebowski -dumne -dziecko -

postmodernizmu/  
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(Poland)   ROCKAREA 

15 kwietnia, w deszczowy, dosyĺ ponury, niedzielny wiecz·r, o godzinie 20-tej miağ 

odbyĺ siň koncert, myŜlň, Ũe jednych z bardziej intrygujŃcych ostatnimi czasy zespoğ·w: 

szczeciŒskiego Lebowski, i krakowskiego Hipgnosis. Muzycy, chyba nawet nie wiedzŃ, Ũe 

jako jedni z pierwszych, mieli przyjemn oŜĺ zagraĺ w chorzowskim Parku ślŃskim. Nie 

wiem czemu stara nawa byğa zğa, ale faktem jest, Ũe Wojew·dzki Park Kultury i 

Wypoczynku, od 11 kwietnia posğuguje siň nowŃ oficjalnŃ markŃ -  Park ślŃski. W samym 

sercu tej zielonej oazy, wtopionej pomiňdzy ŜlŃskie aglomeracje, znajduje siň miejcie, do 

kt·rego tak naprawdň trudno dotrzeĺ (o czym mogli siň niekt·rzy przekonaĺ), muzyczna 

enklawa, jeden z najmniejszych klub·w muzycznych na Ŝwiecie -  chorzowska 

"LeŜnicz·wka". 

20 minut po godzinie 20 - tej, na prawdziwie  kameralnŃ scenň weszli: Krzysztof Pakuğa 

(perkusja), Marek ŧak (bas), Marcin Ğuczaj(syntezatory) i....? Nie. Marcin Grzegorczyk 

juŨ na tej scenie siň nie pomieŜciğ, musiağ stanŃĺ ze swojŃ gitarŃ, niejako bardziej z boku, 

ale zapowiedziağ, Ũe juŨ drugi raz wykolegowaĺ siň nie da. Praktycznie w zupeğnych 

ciemnoŜciach, rozpoczňli od dŦwiňk·w swego debiutanckiego "Cinematica". Popğynňğo 

wiňc: "137 sec", "Trip To Docha", "Apetit For Breakfest", tytuğowy "Cinematic"... Tym 

razem, w sw·j koncertowy set, muzycy wpletli sporo nowego materiağu, 

przygotowywanego z myŜlŃ o drugiej pğycie (m in. "Berlin"). Niekt·re z kompozycji nie 

miağy jeszcze nawet swojego oficjalnego tytuğu, jednak ich zawartoŜĺ muzyczna (i nie 

jest to jedynie moja opinia), ogromnie zaostrzyğa apetyt na nowe wydawnictwo! Muzyce 

towarzyszyğy Ŝwietne wizualizacje, autorstwa managera zespoğu, Radosğawa 

Ratomskiego. Zawierağy fragmenty film·w, kt·rych cytaty znalazğy siň na pğycie, jak i 

r·Ũnorodne, urzekajŃce egzotyczne miejsca. Natomiast premierowy materiağ ozdobiony 

zostağ bardziej zurbanizowanymi obrazami. Dominowağy w·wczas filmy ukazujŃce: 

gŃszcze komin·w, dach·w, anten i lamp, sylwetki zziňbniňte rankiem, zmňczonych nocŃ 

ulic. Spekulowaĺ wiňc moŨna, jak bňdzie wyglŃdaĺ strona graficzna nowego 

wydaw nictwa. Miağem przyjemnoŜĺ oglŃdaĺ Lebowskiego w plenerowych warunkach, w 

Ŝwietle dnia, na deskach inowrocğawskiego amfiteatru, oraz teraz, w p·ğmroku, w mağej, 

przytulnej "LeŜnicz·wce", i chociaŨ ich muzyka broni siň praktycznie zawsze, jednak 

odpowiedni klimat sprawia, Ũe nabiera ona wrňcz metafizycznych wraŨeŒ. 

Marek Toma  

http://www.rockarea.eu/articles.php?article_id=2540  
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(Poland)   KONTURY.NET 

Lebowski i Joseph Magazine we Wrocğawiu 

Lebowski i Joseph Magazine ï dwa bardzo obiecujŃce zespoğy progresywne, 

autorzy naprawdň ciekawych debiut·w (ĂCinematicò 2010, ĂNight of the Red Sky 
2011) ï na jednej scenie. PoğŃczenie obiecujŃce, a jednak miağem mieszane 

uczucia wybierajŃc siň na ten koncert. Klub Liverpool to pub, ewentualnie 
rockoteka, a nie komfortowa sala koncertowa. Brak w nim profesjonalnego 
zaplecza i garderoby. Akustyka teŨ pozostawia sporo do Ũyczenia. To pierwszy 

minus. Drugi to olbrzymia, mimo wszystko, r·Ũnica stylistyczna dzielŃca obie 
grupy. Zespoğy ğŃczy wğaŜciwie tylko instrumentalny charakter muzyki (Lebowski 

w og·le nie majŃ wokalisty, JM korzystajŃ z gğosu sporadycznie). Lebowski na 
ĂCinematikuò zaprezentowağ siň subtelnie, przestrzennie, z olbrzymim wyczuciem 
operu jŃc klimatem i dynamikŃ, cieszŃc ucho r·ŨnorodnoŜciŃ melodycznŃ. Z kolei 

Joseph Magazine to dŦwiňkowy wulkan, taran energii, kt·ry tylko chwilami koi 
uszy sğuchacza subtelnymi melodiami. Lubuje siň raczej w ciňŨkich, ciňtych 

riffach, rytmicznych galopadach , progmetalowych wyŜcigach w stylu Dream 
Theater. Na scenie wrocğawskiego klubu pojawiğy siň wiňc dwa odmienne 
muzyczne Ŝwiaty, dwa zupeğnie inne spojrzenia na instrumentalnŃ progresjň. 

Miağem wŃtpliwoŜci, czy te Ŝwiaty nie bňdŃ siň ze sobŃ gryzğy. 

SzczeciŒski kwartet Lebowski pojawiğ siň na scenie kilka minut przed 22. Na 

oczach rozgrzanej juŨ publicznoŜci zrobiğ piňtnastominutowŃ pr·bň dŦwiňku i 
zaczŃğ od prezentacji materiağu z pğyty ĂCinematicò. Miejsce progmetalowej 
dynamiki, agresji i wirtuozerii zajňğa ciekawa kombinacja artrockowej melodyki z 

filmowŃ nostalgiŃ. Szczecinianie nie sŃ na pewno tak zaawansowani technicznie 
jak ich wrocğawscy koledzy, ale pod wzglňdem tworzenia klimatu i kompozycji 

grajŃ niewŃtpliwie w najwyŨszej lidze. Sekcja nie serwowağa przesadnych 
poğamaŒc·w, ale grajŃc nieszablonowo, unikağa wyŜwiechtanych rozwiŃzaŒ. Na 
plan pierwszy wysuniňte zostağy melodyczne wycieczki gitarzysty Marcina 

Grzegorczyka i klawiszowca Marcina Ğuczaja. Obaj grajŃ r·Ũnorodnie, z duŨym 
wyczuciem podajŃc tematy. Wiosğo w rňkach Grzegorczyka potrafi zawarczeĺ 

ciňŨszym riffem, by po chwili ĂzaŜpiewaĺò dğuŨsze, ğagodne solo. Ğuczaj gra 
bardzo przestrzennie, z luboŜciŃ bawiŃc siň ciepğymi, pastelowymi barwami. DuŨo 
emocji jest w tym graniu, a takŨe uczucia w prowadzeniu melodii, i smaku w 

doborze proporcji. To tu, to tam przewijajŃ siň sympatyczne akcenty i smaczki ï 
a to zaczerpniňte z filmu (w Ă137 sekundò pojawia siň sampel wokalizy 

stylizowany na ĂKoğysankňò Komedy z ĂDziecka Rosemaryò), a to kierujŃce 
uwagň sğuchacza w stronň piosenki francuskiej (ĂEncoreò). Szczeg·lnie waŨne sŃ 

jednak akcenty filmowe. Koncert Lebowskiego trudno sobie bowiem wyobraziĺ 
bez wsamplowanych monolog·w Gustawa Holoubka, Zdzisğawa Maklakiewicza, 
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czy Romana Kğosowskiego ze starych, polskich film·w. Niby prosty zabieg, ale 

inteligentnie wykonany robi spore wraŨenie zar·wno na pğycie, jak i na koncercie. 

Maurycy Nowakowski  

http://kontury.net/index.php?LinkMenuID=1& ReadPostID=196  
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(Poland)  ARTROCK.PL 

"Znacie jakŃŜ wolnŃ metň dla nas we Wrocğawiu?" 

Lebowski i Joseph Magazine, 13 kwietnia 2012, klub Liverpool we Wrocğawiu 

ĂWitajcie w piŃtek, trzynastegoò ï takimi sğowami  Bartosz Socha, gitarzysta formacji 

Joseph Magazine przywitağ licznie zgromadzonych fan·w obydw·ch zespoğ·w.  

Wrocğawski klub Liverpool tego wieczoru goŜciğ nie tylko stağego juŨ bywalca swojej 

sceny, punktem kulminacyjnym  byğ wystňp szczeciŒskiej formacji Lebowski,  

koncert ujŃcej w trwajŃcej wğaŜnie trasie ĂCinematic Tourò.  Mieszanka muzyczna tego 

wieczoru byğa naprawdň imponujŃca. 

Dwie najgorňtsze polskie premiery razem tego samego dnia na jednej scenie.  To juŨ 

nawet odwoğujŃc siň w swojej recenzji debiutu ĂNight of the Red Skyò do ciarek na 

plecach, nie sŃdziğem Ũe tak r·Ũne dwa brzmieniowo zespoğy zawğadnŃ jednŃ scenŃ.  

Wystňp wrocğawsko-oleŜnickiej cyber-metalowej formacji rozpoczŃğ siň kr·tko po godzinie 

20, prezentujŃc wybrane i doskonale juŨ znane fragmenty z repertuaru zespoğu:  Liquid 

Dream, Self Examination, Vision, Holy Land, Tower, Wormwood, Heremit, Night of the 

red sky i Torn Piece of the Sky.  Pomimo zaledwie jednego wydawnictwa na koncie oraz 

braku znanych nazw w biografii czğonk·w zespoğu, wrocğawsko-oleŜnicka formacja czuje 

siň coraz pewniej na scenie. W czasie wystňp·w pomiňdzy znanymi utworami zaskoczyli 

publicznoŜĺ bardzo sprawnym wykonaniem klasyk·w ery  new romantic: ĂKayleightò  

Marillion oraz ĂSheôs a Maniacò Michaela Sembello, za co zesp·ğ  zgarnŃğ gromkie brawa 

od przybyğej publicznoŜci.  Prawdň m·wiŃc liczyğem na jeszcze jednego hiciora na dobitkň 

klimatu czyli legendarnego ĂGimme Gimme Gimmeò, kt·rym zaskoczyli publicznoŜĺ 

podczas pierwszego wystňpu. Ale zesp·ğ obiecağ poprawň i wiňcej przer·bek na bisy ï  

trzymam ich za sğowo. 

Chwilň po zejŜciu ze sceny muzyk·w Joseph Magazine mignňğa mi przed oczami znajoma 

koszulka  z charakterystycznŃ biağŃ postaciŃ i podpisem ĂI AM THE STIGò ï to byğ Marcin 

Grzegorczyk,  kt·ry na ten czas ubrağ koszulkň reklamujŃcy pewien znany brytyjski 

program rozrywkowy.  Wystňp szczecinian  trwağ ponad dwie godziny, w trakcie kt·rego 

zagrali wiele nowych kompozycji, nawet w wiňkszoŜci nie posiadajŃcych jeszcze tytuğ·w 

jako uzupeğnienie cağej zawartoŜci pğyty Cinematic  zaprezentowanej podczas tego 

koncertu. Brzmienie zespoğu powoli siň zaostrza, nabierajŃc pazura ale takŨe cech 

rozpoznawalnego brzmienia i zapadajŃcych w pamiňĺ melodii.  Pomimo dosyĺ czňstej 

obecnoŜci zespoğu we Wrocğawiu,  byğo to moje drugie spotkanie z wystňpem na Ũywo ale 

pierwsze w tym mieŜcie.  Poprzednie miağo miejsce we wrzeŜniu  podczas festiwalu Ino 

Rock,  podczas kt·rego mogğem jedynie wysğuchaĺ czňŜĺ kompozycji przygotowanych 

pod  kr·tkie jak siň okazuje, festiwalowe okienko. Jeden powaŨny minus to zbyt 

intensywne nagğoŜnienie, zmuszajŃce momentami do ucieczki spod sceny. Najlepiej dağo 
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siň sğychaĺ w sali po drugiej stronie baru, Liverpool  jest za mağym klubem aby go tak 

mocno nagğaŜniaĺ. Ale to moje mocno subiektywne odczucie.    

Zesp·ğ zakoŒczyğ sw·j wystňp chwilň przed p·ğnocŃ, dajŃc nam czas na mağŃ rozmowň z 

muzykami przy wt·rze muzyki z ĂBinarkiò Ayreona.  Dla wielu os·b byğ to takŨe dobry 

moment na uzupeğnienie dykografii czy garderoby z dostňpnego merchandisingu obu 

zespoğ·w, zwğaszcza odnowionego wydania  "Night of the Red Skyò Joseph Magazine z 

peğniejszŃ okğadkŃ autorstwa Mattiasa N·rena. 

Naczelny  

http://artrock.pl/zagrali/674/ 
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(Poland)   WSZCZECINIE.PL 

Siğa tej szczeciŒskiej grupy tkwi nie tylko w 

nagraniach studyjnych, ale przede wszystkim w 

koncertach wzbogaconych wizualizacjami 

multimedialnymi. Zesp·ğ gra je zar·wno w 

miejscach kameralnych, jak i na duŨych scenach 

koncertowych. W sobotň (6 paŦdziernika) w sali 

Bogusğawa X Zamku KsiŃŨŃt Pomorskich 

Lebowskiego moŨna byğo zobaczyĺ w pierwszej z 
tych odsğon. 

Jak podkreŜlili muzycy na wstňpie, Ăzamkowe wnňtrza trochň ich onieŜmieliğyò. Sw·j 

wystňp rozpoczňli tak, jak zawsze od òIntraò, kt·re stanowiğ jeden z utwor·w Jeana-

Baptiste Lullyôego ï nadwornego kompozytora Ludwika XIV.   MoŨna powiedzieĺ wiňc, Ũe 

choĺ utw·r ten nie zostağ  specjalnie wybrany na rozpoczňcie koncertu, tylko stanowi 

stağy punkt set-listy, to pasowağ idealnie do miejsca, w kt·rym odbywağo siň to 

wydarz enie.  

Wystňp Lebowskiego skğadağ siň z kilku set·w. Na pierwszy ï obowiŃzkowy ï zğoŨyğy siň 

trzy kompozycje z pğyty bardzo dobrze przyjňtego debiutu òCinematicò, tj. ò137 sec.ò, 
òTrip to Dohaò oraz utw·r, od kt·rego pochodzi tytuğ albumu. 

Nastňpnie muzycy grupy zaprezentowali set bňdŃcy ich eksperymentem z minimalizmem. 

Szczecinianie posğuchaĺ mogli premierowych kompozycji, kt·re nie znajdŃ siň na drugim 

ï gdyŨ nie pasujŃ do  jego koncepcji ï lecz na trzecim ich krŃŨku.   

Po tej czňŜci koncertu muzycy powr·cili do utwor·w z albumu òCinematicò i zagrali takie 

tytuğy jak: òIcelandò i òEncoreò. Ostatnia z wymienionych kompozycji wraz z tematem 
autorstwa Nino Roty z filmu òRomeo i Juliaò stanowiğa set francusko-miğosny. 

Gğ·wnŃ czňŜĺ wystňpu Lebowski zakoŒczyğ utworem òMidnight Syndromeò, kt·ry zrobiğ na 

publicznoŜci ogromne wraŨenie nie tylko ze wzglňdu na wykonanie, ale r·wnieŨ idealnie 

wpasowane w jego klimat wizualizacje. Te zaŜ stanowiğy bardzo waŨny element kaŨdej z 

prezentowanych kompozycji. PoniewaŨ z zağoŨenia pğyta òCinematicò to muzyka do 

nieistniejŃcego filmu, wizje przedstawione na ekranie ukazywağy jak taki obraz m·gğby w 

rzeczywistoŜci wyglŃdaĺ. A zğoŨyğy siň na niego m.in. obrazy wojny, nocnej podr·Ũy 

miastem, kolejŃ czy upğywajŃcego czasu. Jednak nie przeszkadzağo to w tym, aby kaŨdy 

uczestnik koncertu zamknŃğ oczy w trakcie grania przez zesp·ğ poszczeg·lnych 
kompozycji i p oddağ siň wğasnym wyobraŨeniom. 

Miğym zaskoczeniem dla Lebowskiego okazağa siň wysoka frekwencja podczas koncertu. 

PublicznoŜĺ czňsto w bardzo Ũywioğowy spos·b wyraŨağa swoje zadowolenie z wystňpu: 

czňŜĺ skandowağa nazwň szczeciŒskiej grupy, inni uczestnicy wydawali gğoŜne okrzyki, a 

nawet gwizdali. Jednak na tym siň nie skoŒczyğo ï szczecinianie po zakoŒczeniu gğ·wnej 

czňŜci koncertu nagrodzili muzyk·w owacjŃ na stojŃco. I to w dodatku dwukrotnie ï drugi 

raz po zagraniu przez Lebowskiego bis·w. Dğugie i rozbudowane kompozycje ï 

charakterystyczne dla tego  muzyki progresywnej ï nie zraziğy publicznoŜci.  Zachwyceni 
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prezentowanŃ przez muzyk·w tw·rczoŜciŃ ani siň spostrzegli jak  minňğy dwie godziny 

wystňpu. 

NaleŨy podkreŜliĺ, Ũe w stosunkowo niewielkiej sali fragmenty utwor·w, w kt·rych 

czğonkowie Lebowskiego siňgnňli po ciňŨsze brzmienia, zabrzmiağy tak donoŜnie, Ũe 

wywoğywağy nawet ciarki na plecach. Jednak czňŜciej muzycy Ădawali odpoczŃĺ kr·lomò, 
a w zasadzie ksi ŃŨňtom.    

Po wystňpie szczeciŒskiej grupy fani mogli nabyĺ ï jedynŃ jak dotychczas ï pğytň zespoğu 

oraz okolicznoŜciowŃ koszulkň. 

W tym roku bňdzie moŨna zobaczyĺ jeszcze ï nieco kr·tsze ï wystňpy Lebowskiego w 

Szczecinie. Muzycy wystŃpiŃ dwukrotnie jako support: 15 paŦdzernika w Liquid Hall przed 
LuxtorpedŃ oraz 1 grudnia w DK ĂSğowianinò  przed zespoğem Tides From Nebula. 

Sebastian KŃdziela 

http://www.wszczecinie.pl/relacje_i_fotorelacje,lebowski_w_kameralnej_odslonie,id -20810.html  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.wszczecinie.pl/relacje_i_fotorelacje,lebowski_w_kameralnej_odslonie,id-20810.html


9 
 

 

(Poland)   PROGRESSIVE-BOLT 

ProGGnozy w Krakowie - odsğona nr 3 ï relacja 

Z nieukrywanŃ przyjemnoŜciŃ muszň przyznaĺ, Ũe kolejne ProGGnozy wypadajŃ coraz 

lepiej i przynoszŃ coraz wiňcej niespodzianek. Odsğonň nr 3, tego zacnego cyklu, 

naleŨağoby uznaĺ za najbardziej udanŃ z dotychczasowych. Wszystko byğo idealnie, poza 

jednym mağym mankamentem o kt·rym za chwilkň. NagğoŜnienie, oŜwietlenie, 

wizualizacje oraz kondycja i repertuar zaproszonych zespoğ·w. Publika r·wnieŨ dopisağa, 

frekwencja, w por·wnaniu do imprezy sprzed miesiŃca, byğa wyraŦnie wiňksza.  

Na scenň wkroczyğ zesp·ğ Lebowski. Byğem niezwykle ciekaw jak zaprezentuje siň na 

Ũywo materiağ z Cinematica, tym bardziej, iŨ studyjny debiut grupy wzbudziğ u nas w 

redakcji prawdziwy zachwyt i wielkŃ falň entuzjazmu. Nie zawiodğem siň ani trochň, 

dostajŃc nawet wiňcej niŨbym przypuszczağ! Zaczňli od 137 sec. W tle piňkne i doskonale 

zgrane animacje, przeplatane widokiem z dw·ch kamer, umieszczonych na scenie, a 

nagğoŜnienie wprost bajka! Poszczeg·lne instrumenty zabrzmiağy selektywnie, tak, iŨ w 

kaŨdy moŨna siň byğo wsğuchiwaĺ z osobna. Od pierwszych minut czuĺ byğo, iŨ zesp·ğ jest 

w formie, a wsp·lna gra sprawia im wiele frajdy. Potem poleciağy Trip To Doha, Aperitif 

For Breakfast (O.M.R.J.) oraz Cinematic -  wszystkie zagrane bezbğňdnie. Jednak po 

tym secie dostaliŜmy niespodziankň. Lebowski zaprezentowağ aŨ cztery nowe utwory. 

Zmuszony jestem powiedzieĺ, Ũe brzmiŃ one rewelacyjnie, podsycajŃc m·j apetyt na 

kolejny album formacji. Szczeg·lnie spodobağy mi siň utwory nr 2 oraz 4, na setliŜcie 

podpisane jako: Mocny oraz Zağamka (Slighty Inhuman). Dalej Spiritual Machine, 

Iceland oraz Encore, zapowiedziany przez gitarzystň sğowami: "a teraz zrobimy to Wam 

po francusku" :) W tle cağy czas kapitalne filmiki i animacje, wiňc byğo na czym oko 

zawiesiĺ. Zagrali jeszcze dwa nowe kawağki, a na koniec kolejny nowy utw·r Midnight 

Syndrome, kt·re spowodowağ u mnie totalny opad szczeny! Panowie, genialne! Sala 

zapeğniona niemal w peğni reagowağa na ich wystňp niesamowicie entuzjastycznie, 

Panowie wyglŃdali na szczerze zaskoczonych tak gorŃcym powitaniem. Zagrali wiňc, aŨ 

dwa bisy, w Ũadnym wypadku nie pozostawiajŃc publiki z uczuciem niedosytu. 

świetne nagğoŜnienie, dobra organizacja, coraz wiňksza publika oraz doskonağe zespoğy 

byğy niewŃtpliwie wizyt·wkŃ tej odsğony ProGGNoz. Cykl z pewnoŜciŃ zaczyna rokowaĺ 

coraz lepiej dajŃc nadziejň, na prawdziwŃ rewolucjň na krakowskiej scenie progresywnej. 

Za miesiŃc zagrajŃ zespoğy Xanadu i Figuresmile, wiňc myŜlň, Ũe z pewnoŜciŃ kaŨdy 

szanujŃcy siň art-rockowiec powinien siň na nie wybraĺ! 

kwarc  

http://progressive -bolt.pl/component/k2/item/1399 -proggnozy -w-krakowie -ods%C5%82ona -nr -3-relacja.html  

 

 

http://progressive-bolt.pl/component/k2/item/1399-proggnozy-w-krakowie-ods%C5%82ona-nr-3-relacja.html
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(Poland)   STUDENTS.PL 

Lebowski we Wrocğawiu - relacja 

Jurek Gibadğo -  Od jakiegoŜ roku zasğuchujň siň w albumie Lebowskiego 

"Cinematic", staram siň o nim pisaĺ i promowaĺ, bo uwaŨam, Ũe ta muzyka jest 

tego warta. Pğyta to pikuŜ -  aleŨ ta czw·rka ze Szczecina brzmi na Ũywo! To jest 

dopiero to!  

Dopiero teraz, 13 kwietnia 2012, udağo mi siň trafiĺ na gig tej druŨyny. W kameralnym, 

nastawionym na rocka klubie Liverpool we Wrocğawiu, wraz z ok. 50 osobami miağem 

okazjň wsğuchaĺ siň w te niepowtarzalne dŦwiňki i poznaĺ kilka nowych utwor·w 

Lebowskiego. Ale po kolei.  

Co prawda byğ to piŃtek trzynastego, ale wszystko poszğo z planem (moim i zespoğu). 

Najpierw spotkaliŜmy siň w klubie, gdzie jeszcze w ciszy i spokoju udağo nam siň 

porozmawiaĺ (zapis owej rozmowy pojawi siň juŨ niedğugo), p·Ŧniej panowie udali siň na 

chilloutowanie do sali dla palŃcych, a ja zatopiğem usta w piwie w oczekiwaniu na 

pierwsze dŦwiňki koncertu. 

Ci, na kt·rych czekağem, pojawili siň na scenie ok. 22:30, rozpoczynajŃc koncert 

numerem " 137 sec.", z charakterystycz nŃ partiŃ cymbağ·w i ŨeŒskŃ wokalizŃ. P·Ŧniej 

zabrzmiağ miejscami orinetalizujŃcy "Trip To Doha". Atmosfera intymnoŜci, delikatne 

niebieskie Ŝwiatğo i totalne skupienie sğuchaczy pozwalağo zatopiĺ siň w te dŦwiňki i 

faktycznie udaĺ siň w podr·Ũ po kadrach "z nieistniejŃcego filmu". Moja panna, kt·ra 

wğaŜciwie pierwszy raz stykağa siň z muzykŃ Lebowskiego, stwierdziğa kr·tko i celnie: "Ej, 

oni naprawdň piňknie grajŃ!". Good point -  ta muzyka jest po prostu piňkna, idealnie 

skomponowana, wysmakowana, pobudzaj Ńca zmysğy. 

Kwartet nie przegrzewa sğuchaczy popisami technicznymi, stawiajŃc przede wszystkim na 

klimat. Marcin Ğuczaj tworzy klawiszowe pejzaŨe, ale i podaje melodie przy uŨyciu 

r·Ũnorakich syntezatorowych przester·w. Marcin Grzegorczyk dzielnie mu wt·ruje na 

wioŜle raz malujŃc podkğady, raz rzeŦbiŃc sol·wki. I wreszcie sekcja rytmiczna: Marek 

ŧak i Krzysztof Pakuğa. Przyznajň, Ũe dopiero podczas tego koncertu w peğni odkryğem 

ich klasň i pomysğowoŜĺ w unikaniu "kwadratowego" grania. KaŨda ich partia idzie innŃ 

drogŃ, mimo iŨ wiňkszoŜĺ numer·w utrzymane jest przecieŨ w podobnym metrum i 

tempie.  

Lebowski, opr·cz juŨ wspomnianych kawağk·w, z debiutu zaproponowağ jeszcze "Aperitif 

For Breakfast" (ğatwo rozpoznawalny wstňp z brzmieniem pozytywki), tytuğowy 

"Cinematic", ulubiony numer samych muzyk·w "Iceland" (cudowna melodia pianina!) i 

erotyczne " Encore" (uwielbiam ten ciepğy fragment w drugiej czňŜci utworu). Opr·cz nich 

mieliŜmy okazjň poznaĺ kompozycje, kt·re -  mam nadziejň -  w niedalekiej przyszğoŜci 

trafi Ń na nastňpny album. Faktycznie -  ta muzyka r·Ũni siň od zaproponowanej na 

"Cinematic", ale trzyma jego wysoki poziom. Mnie najbardziej urzekğ niezatytuğowany 

jeszcze utw·r, majŃcy we Wrocğawiu swojŃ absolutnŃ premierň -  to delikatna, zagrana w 
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durowej ska li (to rzadkoŜĺ u Lebowskiego) koğysanka. Inny numer "bez tytuğu" 

zwiastuje, Ũe panowie szukajŃ nieco dynamiczniejszych, moŨe nawet agresywnych 

rozwiŃzaŒ -  piosenkň co i rusz ciňğy mocne partie gitary. I wreszcie na bis, tuŨ przed 

p·ğnocŃ, muzycy zaproponowali numery znane z innych koncert·w: nostalgiczne "Mirage 

Avenue" i mocniejsze " Midnight Syndrome".  

Yep, to byğo 1,5 godziny totalnej muzycznej ekstazy i odlotu, po kt·rym tylko 

utwierdziğem siň w przekonaniu, Ũe wobec tw·rczoŜci Lebowskiego nie moŨna przejŜĺ 

obojňtnie. JeŜli wiňc bňdziecie mieli okazjň posğuchaĺ ich na Ũywo, to nie zastanawiajcie 

siň ani chwili -  to absolutna polska czoğ·wka klimatycznego grania. A moŨe i nie tylko 

polskiego...  

http://www.students.pl/kultura/details/60842/Lebowski -we -Wroclawiu - relacja  
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(Poland)   MAĞY LEKSYKON WIELKICH ZESPOĞčW 

ProGGnozy 3 - Krak·w, Klub ZaŜcianek, 14.04.2012 

Cykliczna impreza ProGGnozy nabier a coraz wiňkszego 

rozmachu. Na trzeciŃ z tego cyklu imprezň zaproszono 

tym razem dla odmiany dwa zespoğy: krakowski Stucture 

of Reason i szczeciŒski Lebowski. W przeciwieŒstwie do 

dw·ch poprzednich koncert·w, tym razem nie byğo 

zapowiedzi. KilkanaŜcie minut po godzinie 19 - tej na 

scenie zainstalowağ siň zesp·ğ Structure of Reason. 

Instrumentalny wstňp juŨ zapowiadağ ciekawy wystňp. 

NastňpujŃcy po nim utw·r ĂMirrorò wypadğ raczej Ŝrednio, lepiej natomiast byğo z 

kolejnym tematem o wdziňcznym tytule ĂSmutnyò. Instrumentalnie muzycy sŃ bardzo 

dobrzy. Gorzej trochň z wokalem. Wokalista oczywiŜcie ma ogromne moŨliwoŜci gğosowe, 

lecz nie do koŒca wpasowuje siň w resztň zespoğu. Pomysğ z wielogğosem moŨe jest i 

dobry, lecz tu na koncercie nie sprawdziğ siň. Nienajlepsze nagğoŜnienie (choĺ i tak lepsze 

niŨ poprzednio) spowodowağo, Ũe nağoŨone na siebie gğosy przy pomocy efektu delikatnie 

draŨniğy. Nie wszňdzie aranŨacje byğy udane. Choĺ sporo utwor·w miağo tytuğy 

anglojňzyczne (np. ĂErrorò, ĂRottenò, ĂCrackò), to wokalista mimo tego Ŝpiewağ po polsku. 

KoŒczŃcy wystňp ĂOutroò podobnie jak ĂMoje Mantryò Abraxasu charakteryzowağ siň 

melorecytacjŃ. W tym wypadku wokalista przedstawiğ zesp·ğ i poŨegnağ siň z 

publicznoŜciŃ. Grupa Structure Of Reason, choĺ mağo znana, powinna siň dalej rozwijaĺ i 

przede wszystkim staraĺ siň eliminowaĺ bğňdy aranŨacyjne, gdyŨ one mogŃ draŨniĺ 

sğuchaczy. JednakŨe ProGGnozy to nie jest program Idol, a ja nie mam zamiaru bawiĺ siň 

w Kubň Wojew·dzkiego, wiňc muzykom oszczňdzň ostrych sğ·w krytyki. Jednym z cel·w 

tychŨe koncert·w jest promowanie rocka progresywnego, a promowaĺ naleŨy 

konstruktywnie, wiňc trzymajmy kciuki za Structure of Reason. 

Niezbyt wysoka frekwencja na wystňpie Structure Of Reason rodziğa wŃtpliwoŜci co do 

koncertu grupy Lebowski . Jednak te wŃtpliwoŜci zostağy szybko rozwiane ï na Lebows kim 

byğo znacznie wiňcej os·b. Zesp·ğ rozpoczŃğ sw·j wystňp utworem Ă137 Secondsò. Potem 

przyszğa pora na kolejne utwory z ĂCinematicò, czyli ĂTrip to Dohaò, ĂOMRJò i ĂCinematicò. 

PublicznoŜĺ Ũywioğowo reagowağa skandujŃc nazwň zespoğu. Doprowadziğo to do sytuacji, 

w kt·rej zesp·ğ czuğ siň jakby odrobinň onieŜmielony takim przyjňciem. Pr·cz nagraŒ z 

pğyty ĂCinematicò, panowie zagrali teŨ trochň nowego materiağu. MenedŨer twierdziğ, Ũe 

premierowe utw ory trafiŃ na iché trzeciŃ pğytň. Pr·cz nowych utwor·w oraz nagraŒ z 

albumu zesp·ğ zagrağ takŨe rzeczy niepublikowane. Ponadgodzinny wystňp zakoŒczyğ siň 

utworem ĂMidnight Syndromeò. Wydawağoby siň, Ũe to koniec, ale Lebowski pojawiğ siň 

na bis wykonujŃc tzw. koncert ŨyczeŒ. Na pierwszy ogieŒ poszedğ ĂMirage Avenueò. 

Podczas bis·w pojawiğy siň drobne problemy techniczne i zesp·ğ musiağ informowaĺ 

akustyka, co ma jak nagğoŜniĺ. Drugim bisem byğ ĂKullaò i tym utworem zakoŒczyğ siň 
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wspaniağy koncert. Byğa potem okazja do autograf·w, wsp·lnych zdjňĺ oraz rozm·w z 

muzykami. Choĺ publicznoŜci bardzo siň podobağ ich wystňp, to jednak ze wzglňdu na 

doŜĺ specyficznŃ porň ludzie pod koniec gğ·wnej czňŜci koncertu powoli wychodzili z sali 

(kğopotliwe powroty do domu o tej porze). Tyle lat czekağo siň na Lebowskiego, aŨ siň 

wreszcie doczekaliŜmy. Miejmy nadziejň, iŨ nie bňdzie to jedyny koncert w Krakowie i ten 

przesympatyczny zesp·ğ bňdzie nas czňŜciej odwiedzağ. 

Autor: Paweğ świrek 

17.04.2012. 

http://www.mlwz.ceti.pl/index.php?option=com_content&task=view&id=8251&Itemid=81  
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(Poland)   PROGROCK.ORG.PL 

Finağ byğ prawdziwŃ ucztŃ! Zesp·ğ Lebowski 

zagrağ dğugi set, w kt·rym tym razem nie 

dominowağy juŨ tak zdecydowanie utwory z 

albumu ĂCinematicò, chodŦ wybrzmiağa ze sceny 

lwia czňŜĺ tej pğyty. Zatem pojawiğo siň bardzo 

duŨo muzyki nowej, a nawet najnowszej! Zesp·ğ 

Lebowski zagrağ min. dwa utwory, kt·re 

publi cznoŜĺ zgromadzona w Oskardzie miağa 

przyjemnoŜĺ wysğuchaĺ pierwszy raz, bowiem 

nikt inny po za muzykami zespoğu, menadŨerem 

(Radek Ratomski) i nadwornym grafikiem (Wiktor Franko) tych kompozycji dotŃd nie 

sğyszağ. Jak zapowiedziağ Marcin Grzegorczyk, zesp·ğ zabierze siň teraz do pracy nad 

oszlifowaniem tego materiağu i jeŜli wszystko dobrze p·jdzie to byĺ moŨe wyjdzie z tego 

nowy album. Mogň tylko napisaĺ, Ũe materiağ zagrany na koncercie zwiastuje muzykň, w 

kt·rej usğyszymy min: nutkň orientu i ciut wiňcej mocy i dynamiki, choĺ oczywiŜcie 

melodyjna, zmysğowa atmosfera znana nam z albumu "Cinematic" wciŃŨ w muzyce 

zespoğu Lebowski jest i niezmiennie czaruje sğuchacza. To nie koniec debiut·w tego 

wieczoru, bowiem ze sceny usğyszeliŜmy zagrany po raz pierwszy na Ũywo utw·r Ă137 

sec.ò. Nigdy dotŃd Lebowski nie grali tej kompozycji. Co prawda zabrakğo na Ũywo gğosu 

Katarzyny Dziubak, kt·ra ma teraz o wiele powaŨniejsze zajňcia domowe, ale Marcin 
obiecağ, Ũe kiedyŜ nam·wi swojŃ drugŃ poğowň na wsp·lny wystňp! 

PodsumowujŃc koncert zespoğu ze Szczecina, nie moŨna zapomnieĺ o Radku Ratomskim, 

kt·ry schowany gdzieŜ na samym koŒcu sali, wyŜwietlağ dla widz·w przepiňkne 

wizualizacje, rozbudzajŃce jeszcze bardziej wyobraŦniň sğuchacza. Radek jest 

prawdziwym bohaterem dru giego planu, zupeğnie jak w dobrym filmie, w kt·rym aktorzy 

drugoplanowi czňsto sŃ niezwykğŃ czňŜciŃ fabuğy. PublicznoŜĺ byğa zachwycona i 

oczarowana i oprawŃ i muzykŃ. MoŨna bez przesady powiedzieĺ, Ũe zesp·ğ Lebowski to 

juŨ nie jest czoğ·wka naszej sceny. To ekstraklasa Ŝwiatowa, kt·rŃ moŨemy i nawet 

powinniŜmy chwaliĺ siň na cağym świecie. MyŜlň, Ũe juŨ tylko kwestiŃ czasu jest sukces 
miňdzynarodowy tego zespoğu. 

Ryszard Bazarnik 

http://www. progrock.org.pl/content/view/8697/62/  
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(Poland)   METAL MUNDUS 

 

Podzielň sw·j tekst na dwie czňŜci. W pierwszej podam same fakty i dane merytoryczne 

dotyczŃce koncertu, w drugiej podzielň siň z Czytelnikami kilkoma swoimi osobistymi 

refleksjami. A wiňc do dzieğa! 

Na ten moment wyczekiwağem dğugo z wyostrzonym apetytem na niebanalne przeŨycia 

estetyczne podyktowane klimatycznŃ muzykŃ kwartetu Lebowski z ich debiutanckiej pğyty 

zatytuğowanej ĂCinematicò, albumu kt·ry uczyniğ wiele pozytywnego zamieszania w 

Ŝwiatku rocka progresywnego nie tylko w naszym kraju. Mistrz ceremonii, czyli redaktor 

muzyczny PiKa Adam DroŦdzik, prowadzŃcy cykl koncert·w w studio radiowym pozwoliğ 

sobie nawet na Ũart w czasie zapowiedzi wystňpu grupy, Ũe z publikacjŃ albumu numer 

dwa Panowie ze szczeciŒskiego bandu poczekajŃ do momentu, aŨ opadnie medialny kurz 

po sensacyjnym przyjňciu ich fantastycznego debiutu, gdyŨ nie chcŃ zaanektowaĺ 

kolejnych tytuğ·w jako grupa roku, album roku, wydarzenie roku, debiut roku itd. 

Wypada siň z tŃ opiniŃ zgodziĺ, poniewaŨ rok 2011 obfitowağ w wartoŜciowe debiuty, ale 

tego, co osiŃgnňli muzycy Lebowski nie da siň ogarnŃĺ zwykğymi Ŝrodkami werbalnymi. 

Jak ktoŜ nie zdoğağ jeszcze poznaĺ zawartoŜci krŃŨka ĂCinematicò ten powinien tň 

przyjemnŃ czynnoŜĺ wykonaĺ niezwğocznie, bo traci w ten spos·b najpiňkniejsze chwile 

swojego rockowego Ũycia. Tak pomyŜleli r·wnieŨ sğuchacze, kt·rzy wyjŃtkowo tğumnie 

przybyli do pomieszczenia radiowego wypeğniajŃc je szczelnie, a chcŃc byĺ do koŒca 

rzetelnym naleŨy napisaĺ, Ũe organizator postarağ siň w por·wnaniu do innych koncert·w 

o dodatkowe miejsca dla lawinowo napğywajŃcych chňtnych. To czytelny sygnağ, Ũe 

zebrani nie pojawili siň dla przeciňtniak·w, wiňcej, wszyscy na widowni doskonale 

wiedzieli, jak Ăpachnieò Ăkinowaò kreacja kwartetu, ale sŃdzň, Ũe podobnie jak ja 

oczekiwali takŨe choĺby drobnych sygnağ·w dotyczŃcych projektowania kolejnego 

wydawnictwa. Zapewniam, Ũe nikt siň zawi·dğ. Zesp·ğ wykonağ po mistrzowsku kilka 

kompozycji z obsypanego nagrodami ĂCinematicò uzupeğniajŃc koncert kilkoma 

rarytasami jeszcze nie publikowanymi. Sğuchacze z uszami szeroko otwartymi Ŝledzili 

wstrzymujŃc oddech wspaniağe rozdziağy ĂCinematicò (o tytuğach za chwilň), reagujŃc 

r·wnie entuzjastycznie na anonsowane nowoŜci, kt·re w wiňkszej czňŜci wypeğniğy trzy 

bisy. Kto siň spodziewağ, Ũe po wysğuchaniu setu podstawowego nie bňdzie bis·w, ten 

naleŨy do grona wyjŃtkowych niedowiark·w. Lista wykonanych utwor·w prezentowağa siň 

nastňpujŃco: 
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1.Trip To Doha  

2.OMRJ-  Aperitif For Breakfas t  

3.Cinematic  

4.Split Universe (nowoŜĺ) 

5.Iceland  

6.Encore  

7.Romeo & Juliet (przepiňkna, malarska interpretacja tematu z ñRomeo i Juliaò) 

8.Midnight Syndrome  

9.Slightly Inhuman (na Ũyczenie publicznoŜci) 

10.Berlin (nowoŜĺ) 

11.Mirage Avenue (nowoŜĺ) 

KaŨdy akt tego spektaklu uzupeğniağy starannie dobrane wizualizacje. OczywiŜcie zesp·ğ 

wystŃpiğ w swoim Ũelaznym skğadzie: 

 

JeŜli chodzi o nowe kompozycje, to Ăartrockowcyò ze Szczecina zmienili konwencjň, 

wyostrzajŃc brzmienie, szczeg·lnie w ĂSplit Universeò, w kt·rym pojawiğo siň sporo 

alternatywnego Ăjazgotuò gitary Marcina Grzegorczyka w koalicji z perkusjŃ i basem, 

wspaniale komponujŃcego z ğagodnoŜciŃ i intensywnoŜciŃ partii Marcina Ğuczaja. Z 

drugiej zaŜ strony temat ĂRomeo & Julietò powaliğ mnie swoim piňknem, a ĂBerlinò 

zachwyciğ ilustracyjnoŜciŃ dokumentalnego filmu. Jaki z tych pomysğ·w bňdzie 

artystyczny Ăchlebò dowiemy siň dopiero w dniu publikacji drugiego fonograficznego 

wydawnictwa.  

 

CZŇśĹ II 

Zacznň swoje prywatne dywagacje pokoncertowe przekornym pytaniem: Czy muzyka 

moŨe sğuŨyĺ jako lekarstwo? JuŨ widzň te skwaszone miny medyk·w, mniej zdziwione 

psycholog·w, podejrzewajŃcych u mnie ĂniepoprawnoŜĺ umysğowŃò (nie znam kodu tej 

òjednostki chorobowejò), a pr·bujŃcych odpowiedzieĺ na to pozornie dziwaczne pytanie. 

Ja jednak postanawiam brnŃĺ konsekwentnie na drodze do dowod·w, kt·re potwierdzŃ 

mojŃ tezň, a uczyniň to wğaŜnie na przykğadzie kwartetu Lebowski (powinienem w 

zasadzie napisaĺ kwintetu, gdyŨ Radek Ratomski, menedŨer grupy to Ăintegralny czynnik 

ludzkiò (wybacz Radku to trochň pokrňtne okreŜlenie) tworzŃcy z muzykami jeden sp·jny 

artystyczny organizm). śmiem twierdziĺ, Ũe muzyka szczeciŒskiej formacji to skuteczny 

specyfik nazywany czasami Ădwa w jednymò. W tym przypadku wizje tw·rc·w majŃ 

dziağanie zar·wno terapeutyczne, jak teŨ stymulujŃce.  

Terapeutyczne , poniewaŨ piňkne, eleganckie, symetryczne struktury kompozycji, 

malarskie pasaŨe, urokliwe motywy melodyczne i sferyczny, nasycony magiŃ i kosmosem 

klimat tworzŃ aurň terapii, wyciszajŃcej zğe emocje, resetujŃce agresywne zachowania, 
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dajŃce uspokojenie i ukojenie rozedrganego Ŝwiata emocjonalnego wewnŃtrz 

wsp·ğczesnego homo sapiens ( albo prawie kaŨdego osobnika ludzkiego z wyğŃczeniem 

tych oszoğom·w, specjalist·w od otwartych samochodowych okien i dudniŃcego umpa, 

umpa, kt·rym juŨ nic nie pomoŨe). 

StymulujŃce, poniewaŨ ta muzyka dziağa niesamowicie konstruktywnie, wzbogacajŃco na 

wyobraŦniň, emitujŃc w kaŨdej sekundzie swojego brzmienia impulsy skğaniajŃce do 

przemyŜleŒ, autorskich krajobraz·w w naszym Ŝwiecie umysğowym, tworzenia obraz·w 

Ăkinowychò, kt·re u kaŨdego odbiorcy sŃ inne, zaleŨne od dziesiŃtk·w czynnik·w naszego 

indywidualizmu i osobowoŜci. Przygotowane wizualizacje to niejako bonus od zespoğu 

sugerujŃcy byĺ moŨe kierunek naszych przemyŜleŒ. Muzyka i obrazy stanowiŃ tak 

sugestywny konglomerat, Ũe trudno siň od nich uwolniĺ na dğugo po koncercie. Ten 

wizerunek to rodzaj panoramicznego kina, w kt·rym reŨyserzy dajŃ odbiorcom swobodň 

wyboru, jaki film chcŃ oglŃdaĺ. Muza formacji Lebowski wywiera takŨe wpğyw na 

inteligencjň wsp·ğuczestnik·w przedstawienia, stanowiŃc bodziec do bycia artystŃ prawie 

takim, jak muzycy na scenie, tworzŃcym wğasne marzenia i wizualizacje jako formy 

reakcji na porywajŃcy riff gitary, Ŝliczny pasaŨ klawiszowy, punktowanie rytmiczne 

perkusji czy puls gitary basowej. Wszystkie te skğadniki to niejako zaleŨnoŜci zmienne, bo 

przybierajŃce inny ksztağt, wystňpujŃce w innej konfiguracji w kaŨdej strukturze 

kompozycji. To one decydujŃ takŨe o r·ŨnorodnoŜci przekazu, tak bogatego, 

selektywnego i sp·jnego.  

Na zakoŒczenie chciağbym podkreŜliĺ takŨe uniwersalny charakter tej kameralnej muzyki. 

Dowodzi tego przekr·j wiekowy sğuchaczy, zebranych w potňŨnej jak na potencjağ 

radiowego studio sile, o rozpiňtoŜci od granicy lat okoğo 20, aŨ po takie stare Ăkapcieò jak 

ja. Tak zr·Ũnicowana publicznoŜĺ, pozwala na spostrzeŨenie, Ũe muzyczne kreacje 

Lebowski trafiajŃ na podatny grunt, bez wzglňdu na wiekowŃ dojrzağoŜĺ, a poniewaŨ 

znam sporo bywalc·w tych koncert·w, wiem, Ũe niekt·rzy z nich to zwolennicy 

ekstremalnych form metalu, kt·rych porwağa r·wnieŨ ta, jak m·wi A.DroŦdzik, Ămuzyka 

podniesiona do rangi sztukiò.  

Bardziej przyjemnego wieczoru, jak ten Ăface to faceò z muzykŃ zespoğu Lebowski nie 

mogğem sam sobie zaaranŨowaĺ. ĂNabuzowanyò pozytywnymi przeŨyciami wr·ciğem do 

domu, ŨyczŃc muzykom i Radkowi powodzenia w czasie sobotniego wystňpu 

(10.09.2011) w ramach Ino -Rock Festiwal.  

Kto nie zna albumu ĂCinematicò i punktu widzenia artyst·w na preferencje tw·rcze, ten 

moŨe zajrzeĺ do dziağu ĂWywiadyò, gdzie znajdzie rozmowň z Marcinem Grzegorczykiem, 

gitarzystŃ ensamble. 

 

Wğodek K. 

http://metalmundus.pl/articles.php?article_id=3170  

 

 

 

 

 

 

 

http://metalmundus.pl/articles.php?article_id=3170
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(Poland)   PrzylŃdek Muzycznej Przestrzeni 

InoRock Festival 2011 

Witamy!  

  

 

InoRock Przed 

Raph: Choĺ jeŨdŨenie na koncerty to dla mnie nie pierwszyzna to InoRock byğ dla mnie 

zupeğnŃ ŜwieŨoŜciŃ. Widziağem juŨ Dream Theater, In Flames, trzy razy Riverside, dwa 

razy Opeth, Katatonie, Moonspella, Pearl Jam, mimo to zobaczenie na Ũywo Pain of 

Salvation byğo przeŨyciem wyjŃtkowym, wprost nie do opisania. Sam Inowrocğaw jest w 

og·le bardzo ciekawym i sympatycznym miastem. Jest duŨo starych, zniszczonych 

budynk·w, kt·re zachwycajŃ swym osobliwym przestarzağym piňknem. Miasto nie jest 

duŨe wiňc przejŜcie z dworca na miejsce koncertu byğo przyjemnym spacerkiem. Od razu 

skupiliŜmy siň w wiňkszŃ grupň wyznawc·w PoSu wiňc atmosfera byğa jeszcze lepsza. 

Teatr letni, w kt·rym odbywağ siň koncert zaskoczyğ nas niezmiernie. Cağy teren z 

poczŃtku wydawağ nam siň za mağy na pomieszczenie wszystkich fan·w a scena teatru 

sprawiağa wraŨenie, Ũe nie uniesie gigant·w takich jak Pain of Salvation. Natomiast sam 

teatr letni poğoŨony jest w bardzo spokojnej okolicy. Niedaleko znajduje siň solanka oraz 

oŜrodek dla os·b starszych a w powietrzu unosi siň cağy czas bardzo miğa, spokojna 

atmosfera. Czas jednak na koncerty!  

Shen: Minňğo juŨ kilka dni od wielkich wydarzeŒ w Inowrocğawiu, emocje troszeczkň 

opadğy i moŨna w koŒcu skrobnŃĺ kilka sğ·w. Byğ to m·j pierwszy raz na InoRocku i po 

tym co na nim przeŨyğem, na pewno nie ostatni. Lebowski, Wolf People, Pain of Salvation 

i Brendan Perry -  InoRock Festival na dğugo pozostanie w mojej pamiňci. Ale moŨe zacznň 

od poczŃtku. 

 

 

http://farm7.static.flickr.com/6205/6139683083_ea4763275b_z.jpg
http://farm7.static.flickr.com/6205/6139683083_ea4763275b_z.jpg
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Lebowski  

Shen: Pierwszy zesp·ğ, kt·ry 

zobaczyliŜmy na scenie, a kt·rego nie 

miağem wczeŜniej okazji posğuchaĺ. 

Polski zesp·ğ grajŃcy muzykň z 

pogranicza prog i art rocka, choĺ chyba 

lepszym okreŜleniem byğby rock 

atmosferyczny bardzo blisko powiŃzany 

z filmem. Teraz kiedy sğucham ich 

muzyki przez last.fm, robi to na mnie 

duŨo wiňksze wraŨenie niŨ na 

koncercie. Zdecydowanie zabrakğo 

odpowiedniego klimatu -  za dnia, bez 

dodatkowych efekt·w czy wizualizacji 

(kt·rych to moŨna uŜwiadczyĺ na ich koncertach w zamkniňtych klubach) oraz to, Ũe 

sample byğy momentami sğabo sğyszalne. Mimo wszystko wypadli bardzo dobrze i udağo 

im siň odpowiednio podgrzaĺ atmosferň przed nastňpnymi Wolf People. Mam nadziejň, Ũe 

zagrajŃ w pobliŨu Olsztyna gdyŨ bardzo chňtnie posğuchağbym ich gdzieŜ, gdzie mogliby w 

peğni rozwinŃĺ skrzydğa. Zachňcam do zapoznania siň z ich muzykŃ i szczerze Ũyczň im 

sukces·w. 

Raph: Muszň przyznaĺ, Ũe nie przygotowağem siň do koncertu Lebowskiego, a jest to z 

pewnoŜciŃ muzyka, do kt·rej trzeba siň przygotowaĺ. Przed koncertem przesğuchağem 

jeden utw·r, kt·ry zaciekawiğ mnie i uznağem, Ũe chcň usğyszeĺ wiňcej na Ũywo. Muzykň 

zespoğu moŨna okreŜliĺ jako art-rock z elementami rocka progresywnego. Jak siň okazağo 

pierwszy kontakt na Ũywo z tw·rczoŜciŃ Lebowskiego nieco mnie skoğowağ. Natğok melodii 

zlewajŃcych siň, czasami ciňŨkich do rozr·Ũnienia nie wpğynŃğ na pozytywny odbi·r 

zespoğu. Sample, czyli gğosy aktor·w, kt·rych Lebowski wykorzystywağ z r·Ũnych film·w 

w swoich utworach, byğy sğabo sğyszalne i wrňcz dekoncentrowağy. Tutaj trzeba zwr·ciĺ 

uwagň nagğoŜnieniowcom, kt·rzy spartolili sprawň. Gdy sğucham Lebowskiego po 

przyjeŦdzie to muszň powiedzieĺ, Ũe zdecydowanie bardziej do mnie trafia. Jest to 

muzyka, do kt·rej potrzeba skupienia a nie myŜlenia: Ăkiedy wyjdzie gwiazda wieczoru?ò. 

Z pewnoŜciŃ w jakimŜ mniejszym klubie z wizualizacjami miağoby to wiňkszy efekt i z 

chňciŃ dağbym Lebowskiemu jeszcze jednŃ szansň. Zwğaszcza gdyby to Lebowski byğ 

gwiazdŃ wieczoru ;) 

 

InoRock Po  

Shen: To chyba tyle odnoŜnie samej muzyki na festiwalu. Co warto jeszcze napomnieĺ, 

to jakŨe udane afterparty z chğopakami z Wolf People w jednym z Inowrocğawskich 

pub·w. Muzycy dali siň poznaĺ jako niesamowicie wyluzowani i zabawni goŜcie. Udağo 

nam siň sporo podyskutowaĺ na przer·Ũne tematy. Z ciekawostek: Wyszğo na jaw, iŨ 

inspirujŃ siň i sŃ fanami dokonaŒ polskiego Breakout czy Czerwonych Gitar 

(wypowiedzenie nazwy sprawiğo im bardzo wiele problem·w). Od Toma (perkusista) 

dowiedziağem siň, iŨ wraz z wokalistŃ przeszli przez okres tworzenia muzyki bardzo blisko 

zwiŃzanej z rapem, tudzieŨ hip-hopem.  

Raph: InoRock uznajň za imprezň bardzo udanŃ. Co roku wystňpujŃ tu gwiazdy, kt·rych 

dokonania z pewnoŜciŃ mogğyby i bňdŃ znajdywaĺ siň na PrzylŃdku. Jest to impreza 
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mağa. PatrzŃc przez pryzmat Woodstocku, na kt·rym byğem w tym roku powiem nawet: 

kameralna (pierwszy raz korzys tağem z pachnŃcych toi-toi!). Na jedyny minus zasğugujŃ 

nagğoŜnieniowcy, kt·rzy odwalili fuszerkň na Painach i Perrym, kt·rego gğos momentami 

sprzňgağ siň. Po cağym koncercie uderzyliŜmy do zajebistej ekipy z Inowrocğawia, kt·rzy 

zaprowadzili nas do pubu g dzie oczekiwaliŜmy na Wolf People. Jak siň bawiliŜmy moŨna 

zaobserwowaĺ na zamieszczonych zdjňciach. PodsumowujŃc: koncert bardzo dobrze 

zorganizowany, wraŨenia niezapomniane, jedyne co pozostaje to jechaĺ na InoRock 

2012!  

 

Specjalne podziňkowania dla ludzi z Inowrocğawia oraz Grzegorza Chorusa za 

udostňpnienie zdjňĺ (cağŃ galerie z tego wydarzenia moŨna znaleŦĺ tu )  

 

Pozdrawiamy,  

Shen & Raph.  

http://przyladekmuzycznejprzestrzeni.blogspot.com/2011/09/inorock-festival-2011.html 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.flickr.com/photos/gchorus/
http://przyladekmuzycznejprzestrzeni.blogspot.com/2011/09/inorock-festival-2011.html
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(Poland)  MAGAZYN GITARZYSTA 

Ino-Rock Festival 2011 - 10.09.2011 - Inowrocğaw 

JuŨ po raz czwarty Teatr Letni w Inowrocğawiu stağ siň gğ·wnŃ arenŃ festiwalu 

Ino-Rock. Bardzo to urokliwa i kameralna miejsc·wka, nadajŃca imprezie raczej 

niespotykanego na podobnych koncertach, sielankowego, czy wrňcz familijno-

piknikowego charakteru. 

Na niespecjalnie wygodnych, drewnianych  ğaweczkach (coŜ miňkkiego pod tyğek 

zdecydowanie wskazane) zasiadğ wiňc peğny przekr·j publicznoŜci, od prog- rockowych 

fanatyk·w, przez podobnych mi mizantrop·w w czerni, po dzieciate rodziny wyposaŨone 

w koce i termosy. Kto chciağ poczuĺ bliŨszŃ obecnoŜĺ muzyk·w, m·gğ rzecz jasna udaĺ 

siň pod scenň i, zwğaszcza podczas wystňpu nieformalnej gwiazdy wieczoru (bo fakt, Ũe 

gwiazdŃ byğ Pain of Salvation, raczej nie powinno budziĺ wŃtpliwoŜci), skorzystağ z tej 

opcji cağkiem spory tğumek.  

  

My zjawiliŜmy siň w Inowrocğawiu po raz pierwszy, bowiem tegoroczny, bardzo dobry 

line -up nie pozostawiağ miejsca na Ũadne dylematy. Ino-Rock okazağ siň imprezŃ Ŝwietnie 

zorganizowanŃ i prowadzonŃ zgodnie z grafikiem. ZagrzewajŃca do zabawy 

konferansjerka, peğna podziňkowaŒ dla zasğuŨonych w organizacji festiwalu, a przy tym 

chwilami niezamierzenie zabawna, stanowiğa dodatkowy smaczek. Co najwaŨniejsze, 

muzycy po gigach nie chowali siň w garderobie, ale Ŝmiağo wychodzili do publicznoŜci 

spragnionej autograf·w (szczeg·lnie na ŜwieŨo nabytych pğytach, dostňpnych na cağkiem 

nieŦle zaopatrzonym stoisku z oficjalnym merchem), uŜcisk·w i, jakŨe by inaczej, 

pamiŃtkowych fotek. 

  

Jako pierwsi na scenie pojawili siň Szczecinianie z Lebowskiego. Wyb·r cağkiem 

oczywisty, biorŃc pod uwagň ubiegğoroczny, entuzjastycznie przyjňty "Cinematic", kt·ry 

narobiğ sporo zamieszania w artrockowym Ŝwiatku. Nic dziwnego, bo ta muza nie 

pozostawia nikogo obojňtnym, i co ciekawe, okazağo siň, Ũe wğaŜciwoŜĺ ta nie ogranicza 
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siň tylko do kapeli w wersji studyjnej. PrzeciŃgğe, klimatyczne, instrumentalne 

kompozycje bardzo dobrze sprawdzajŃ siň live. Czw·rka muzyk·w tworzy na Ũywo 

zgrany kolektyw, co wiňcej, wğaŜnie w warunkach scenicznych najlepiej sğychaĺ te partie, 

kt·re na albumie zostağy nieco schowane. MyŜlň tu zwğaszcza o Ŝwietnie brzmiŃcej w 

Inowrocğawiu perkusji, a takŨe o basie. SwojŃ drogŃ, miğo byğo popatrzeĺ na 

wydobywajŃcego najniŨsze czňstotliwoŜci Marka ŧaka, kt·ry ani na chwilň nie przestawağ 

siň uŜmiechaĺ. Choĺ Marcin Grzegorczyk zapowiadağ prawie kaŨdy utw·r, zdecydowana 

wiňkszoŜĺ setlisty wypadğa mi z pamiňci. Z debiutu moŨna byğo usğyszeĺ na pewno m.in. 

"Trip to Doha", czy "Iceland", nie zabrakğo teŨ nowych kompozycji w postaci "Split 

Universe" i "Midnight Syndrome". świeŨynki zabrzmiağy... mocniej. Zwğaszcza 

rozpoczynajŃcy siň konkretnym riffem "Split Universe" przynosi nowŃ jakoŜĺ w tw·rczoŜci 

Lebowskiego. Szczerze m·wiŃc, cağkiem mi to odpowiada. Bardzo dobry koncert. 

http://www.magazyngitarzysta.pl/ludzie/artykuly/7922 - ino - rock - festival -2011 -10092011 -inowroclaw.html   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.magazyngitarzysta.pl/ludzie/artykuly/7922-ino-rock-festival-2011-10092011-inowroclaw.html
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(Poland)   PROGROCK.ORG.PL 

Ino-Rock Festival 2011 - Inowrocğaw, 10.09.2011 

śmiağo moŨna powiedzieĺ, Ũe Ino Rock to juŨ dla rodzimych miğoŜnik·w progresu 

obowiŃzkowy punkt w koncertowym kalendarzu. Imprez z mocnŃ obsadŃ ï krajowŃ i nie 

tylko ï pojawia siň coraz wiňcej, ale to Ino wydaje siň dzierŨyĺ palmň pierwszeŒstwa. 

Czemu? NiewŃtpliwym plusem festiwalu jest atrakcyjna lokalizacja w duŨym amfiteatrze. 

A progres wymaga przestrzeni. Wszystkie te piňkne dŦwiňki muszŃ polecieĺ w eter, 

naleŨycie wybrzmieĺ.  Pozostaje teŨ kwestia doboru wykonawc·w.  

  

Progres niejedno ma imiň, ale niekt·rzy fani (zwğaszcza ci ŜwieŨej daty) ograniczajŃ go 

do najpopularniejszych jego odmian ï rocka neoprogresywnego i progmetalu. Na 

szczňŜcie Piotr KosiŒski i czğonkowie Quidam majŃ szerszŃ wizjň i starajŃ siň dbaĺ o 

zr·Ũnicowanie stylistyczne. Na Ino zawsze moŨna teŨ liczyĺ na wystňp Legendy. Artysty 

bŃdŦ zespoğu, kt·ry zapisağ siň w historii rocka zğotymi zgğoskami. WidzieliŜmy juŨ na 

deskach inowrocğawskiego amfiteatru Focus, Steveôa Hacketta i Ozric Tentacles. Tym 

razem rola klasyka przypadğa Brendanowi Perryôemu, co wywoğağo wŜr·d bywalc·w 

imprezy pewne kontrowersje. Czy Perry jest wielkim innowatorem, kt·ry szefujŃc Dead 

Can Dance na nowo odczytağ tradycjň europejskiego, orientalnego i afrykaŒskiego folku? 

OczywiŜcie! Czy zasğugiwağ na rolň headlinera? No jasne! Dziwnym wszakŨe trafem 

koneserzy proga nie zawsze uwaŨajŃ dorobek Brendana za Ăsw·jò. MoŨe z uwagi na 

niewielkŃ zawartoŜĺ rocka w jego tw·rczoŜci, tylko malejŃcŃ na kolejnych pğytach? Perry 

jest uwaŨany za guru przede wszystkim przez wszelkiej maŜci Got·w, darkfolkowc·w, 

darwaveôowc·w ï no, og·lnie wszystkich ubranych na czarno meloman·w. Sad but true. 

Stawkň uzupeğniali niezmiennie w Polsce popularni progmetalowcy Pain Of Salvation, 

przez sporŃ (zwğaszcza mğodszŃ) czňŜĺ publiki uwaŨani za gğ·wnŃ atrakcjň, retro rockowe 

objawienie w osobach Wolf People i rodzimy zesp·ğ Lebowski, kt·ry pğynnie ğŃczy proga z 

muzykŃ filmowŃ. Czyli dla kaŨdego coŜ miğego. 

Organizatorom udağo siň uniknŃĺ czasowego poŜlizgu, jaki miağ miejsce rok wczeŜniej. 

Bramň otwarto o 16:30, a dokğadnie p·ğ godziny p·Ŧniej redaktor Radia PiK Adam 

DroŦdzik jak co roku ogğosiğ poczŃtek imprezy. Na rozgrzewkň oczywiŜcie poszli Polacy. 

Lebowscy w Ŝwietle dziennym zostali pozbawieni immanentnego elementu swoich 

wystňp·w ï filmowych wizualizacji . Ale nic to, i tak siň obronili. Utwory z debiutanckiego 

Cinematica  zostağy przemieszane z nowymi, niezarejestrowanymi kompozycjami, kt·re 

pokazywağy nowe, bardziej drapieŨne oblicze szczecinian. To juŨ nie romanse i filmy 

szpiegowskie, to mogğyby byĺ ilustracje do solidnego thrillera. Bohaterem koncertu byğ 
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wedğug mnie gitarzysta  Marcin Grzegorczyk, balansujŃcy pğynnie pomiňdzy sol·wkami 

ostrymi i dostojniejszymi.  

Po kilkudziesiňciu minutach przerwy ( w sam raz by potğoczyĺ siň po coŜ do jedzenia w 

jedy nym punkcie gastronomicznym, wrr!) na scenie zameldowali siň Wolf People. Kudğaci 

Anglicy dwoma wydanymi w 2010 roku albumami dali siň poznaĺ jako miğoŜnicy 

dŦwiňk·w sprzed dobrych czterdziestu lat. Blues, folk psychodelia ï wszystkie te 

ingrediencje moŨna byğo usğyszeĺ na Tidings i Steeple. Okazuje siň jednak, Ũe Wolf 

People to przede wszystkim Ũywioğ koncertowy. Ich kawağki na Ũywo  zyskağy na rockôn 

rollowej mocy ï sekcja wyraŦniej swingowağa, gitary brzmiağy mocniej. Tylko gğos Jacka 

Sharpa pozostağ delikatny jak na pğytach, ale to akurat dobrze ï jego Ŝpiew to waŨny 

element stylu zespoğu. Adam DroŦdzik sğusznie nazwağ Wolf People czarnym koniem 

festiwalu. Kojarzyğo ich pewnie najmniej os·b, ale swoim koncertem po prostu porwali 

zebranych. Spory tğumek taŒczŃcych pod scenŃ byğ tego najlepszym dowodem. Kapela 

udowodniğa teŨ swojŃ muzycznŃ erudycjň kowerujŃc Tale Of Taliesin Soft Machine i 

wplatajŃc w jeden z utwor·w fragmenté Poszğabym za tobŃ Breakoutu. ZresztŃ Jack 

Sharp w wywiadzie, kt·ry miağem przyjemnoŜĺ z nim przeprowadziĺ kilka miesiňcy temu 

dağ siň poznaĺ jako zapalony kolekcjoner pğyt z r·Ũnych stron Ŝwiata. Zgodnie z obietnicŃ 

po koncercie wrňczyğem mu kilka polskich evergreen·w. Z satysfakcjŃ stwierdzam, Ũe 

Ũadnego nie miağ na p·ğce. Ale juŨ perkusista Tom Watt takie Niemen Enigmatic kojarzyğ 

Ŝwietnie i wypowiadağ siň o nim z wielkim uznaniem.   

Pain of Salvation byli zdecydowanie najbardziej entuzjastycznie fetowanym tego wieczoru 

zespoğem. i w sumie trudno siň dziwiĺ, bo wszelkie wytyczne rockowego show wypeğniali 

idealnie. Widowiskowa gra Ŝwiateğ, dopracowane do perfekcji sceniczne ruchy, wymiany 

instrument·w ( w pewnym momencie Daniel Gildenlow usiadğ za zestawem perkusyjnym) 

i repertuar obejmujŃcy wszystkie dokonania formacji od debiutanckiej Entropii aŨ do 

wychodzŃcej na dniach Road Salt vol.2. Co dziwne, nie dağo siň wyczuĺ jakiegoŜ wielkiego 

rozdŦwiňku miňdzy wczeŜniejszymi dokonaniami PoS a materiağem z dyptyku Road Salt, 

zdecydowanie bliŨszym klasycznemu hard rockowi. Na koncercie Daniel i sp·ğka potrafiŃ 

nadaĺ swoim odlegğym stylistycznie dokonaniom jednolite brzmienie. Dodajmy ï 

brzmienie potňŨne. Znakomicie sprawdzağy siň firmowe harmonie wokalne. To byğ kawağ 

Ŝwietnego, stylowego progmetalu. Dam jednak gğowň, Ũe na kaŨdym koncercie obecnej 

trasy Paini z mniejszymi bŃdŦ wiňkszymi modyfikacjami odtwarzajŃ te same pozy, w tych 

samych momentach na scenie zapada mrok, z kt·rego wyğania siň postaĺ frontamana itp. 

Z cağym szacunkiem dla profesjonalizmu Szwed·w ï nieopierzeni Wolf People wydaw ali 

siň bardziej spontaniczni.  

  

Czego spodziewaĺ siň po koncercie Brendana Perryôego -  wiedziağem. Miağem okazjň 

oglŃdaĺ go w zeszğym roku podczas kameralnego wystňpu na dziedziŒcu ostr·dzkiego 

zamku.  Szczerze m·wiŃc ï wtedy wypadğ lepiej. I bynajmniej nie chodzi mi o formň 

wykonawczŃ. Baryton Brendana powinien byĺ chroniony przez UNESCO jako dziedzictwo 

Ŝwiatowej kultury, a i akompaniujŃcy mu zesp·ğ byğ Ŝwietnie zgrany (wszak promocja 

albumu Ark trwa juŨ ponad rok!). Bňdň jednak podtrzymywağ, Ũe Perry znalazğ siň moŨe i 

we wğaŜciwym miejscu, ale na pewno o niewğaŜciwej porze. Jego muzyka, czy to z czas·w 

Dead Can Dance czy solowa, peğna jest spokoju i zadumy, a to niekoniecznie dobry 
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pomysğ na koniec festiwalu. Perry jako rozğadowanie napiňcia miňdzy energetycznymi 

wystňpami Wolf People i Pain Of Salvation sprawdziğby siň Ŝwietnie, ale grajŃc na koŒcu 

byğ w stanie liczyĺ tylko na swoich Ũelaznych zwolennik·w ï reszta mogğa siň lekko 

znudziĺ. Zanotowaĺ wypada, Ũe Brendan zaprezentowağ duŨo nowego materiağu, 

zbliŨonego do stylistyki Ark ï jej nastňpczyni moŨe byĺ naprawdň udana. Niestety odbyğo 

siň to kosztem utwor·w z pierwszego solowego albumu Brendana, Eye Of The Hunter. 

Nie zabrzmiağ Ũaden z nich, nawet genialna Medusa. Z klasyki Dead Can Dance 

usğyszeliŜmy m.in. Carnival Is Over i The Spirit. 

Wobec sztuki trudno byĺ obiektywnym. Opisağem czwarty Ino Rock taki, jakim go 

zapamiňtam, choĺ zdŃŨyğem siň juŨ spotkaĺ z diametralnie odmiennymi opiniami. W tym 

akurat wypadku wszyscy siň mylimy i jednoczeŜnie mamy racjň. Z rňkŃ na sercu jednak 

mogň napisaĺ, Ũe tegoroczny festiwal dostarczyğ mi masy pozytywnych doznaŒ. A za rok 

mağy jubileusz ï grzech nie przyjechaĺ! 

Tekst: Paweğ Tryba 

http://www.progroc k.org.pl/content/view/7679/62/   
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(Poland)   ROCKMETAL 

relacja: "Ino-Rock Festival 2011", Inowrocğaw "Teatr Letniò 

 
Pain Of Salvation, Inowrocğaw 10.09.2011, fot. G. Chorus 

To juŨ po raz czwarty jestem w Inowrocğawiu na "Ino-Rock Festival". SpoglŃdajŃc na 

twarze zgromadzonych fan·w, miağem nieodparte wraŨenie, Ũe sporo z nich juŨ kiedyŜ 

widziağem. Prawdopodobnie wğaŜnie tutaj. ZresztŃ nie tylko, kilka os·b spotykam teŨ na 

innych koncertach w Polsce. Ta impreza nabiera coraz waŨniejszej rangi w gronie 

rockowych widowisk i przyciŃga stağŃ widowniň. Jest to ostatni z wakacyjnych festiwali w 

naszym kraju (mam na myŜli, Ũe ostatni kaŨdego lata). Gdy wszedğem do amfiteatru, od 

razu zwr·ciğem uwagň na odnowionŃ scenň oraz nowŃ posadzkň na podğoŨu. WyglŃdağo 

takŨe na to, Ũe lekkiemu odŜwieŨeniu poddane zostağy takŨe ğawki. No i ogrodzenie 

cağego terenu teŨ jakby wypiňkniağo. Opr·cz tego po sŃsiedzku wyr·sğ nowoczesny obiekt 

sportowy -  stadion. O godzinie 17:00, czyli zgodnie z rozkğadem jazdy, na estradzie 

pojawia siň konferansjer i juŨ za parň minut rozpoczyna sw·j koncert pierwszy 

wykonawca.  

 
Lebowski, Inowrocğaw 10.09.2011, fot. G. Chorus 
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Lebowski, 17:05 - 17:45 

Ten mğody kwartet ze Szczecina ma juŨ na swym koncie wydanŃ jednŃ pğytň -  

"Cinem atic". Rozpoczňli utworem "Trip to Doha ", otwierajŃcym album. Grupa prezentuje 

muzykň instrumentalnŃ o spokojnej barwie, gdzie klimat tworzŃ atmosferyczne gitary i 

klawisze. CechŃ charakterystycznŃ ich brzmienia na debiucie sŃ wplatane fragmenty 

dialog·w z polskich film·w powstağych w latach szeŜĺdziesiŃtych (miňdzy innymi gğosy 

aktor·w: Leona Niemczyka i Zdzisğawa Maklakiewicza). Dalej zagrali kolejne dwa kawağki, 

czyli " Aperitif for Breakfast " i tytuğowy "Cinematic ". W swoim kr·tkim secie artyŜci 

pokazali  nam takŨe mocniejsze oblicze w postaci dw·ch nowych nagraŒ z 

przygotowywanej drugiej pğyty, jedno z nich -  "Midnight Syndrome " -  zakoŒczyğo wystňp. 

Lista utwor·w: Trip to Doha, Aperitif for Breakfast, Cinematic, Split Universe, Iceland, 

Midnight Syndrome.  

Czwarta edycja "Ino -Rock Festival" ugruntowağa rosnŃcŃ z roku na rok markň tej 

plenerowej imprezy. JeŨeli chodzi o program, kaŨdy ze sğuchaczy m·gğ jak zwykle znaleŦĺ 

coŜ dla siebie. Organizacyjnie teŨ to jest juŨ bardzo dobry poziom. Czekamy na piŃte 

spotkanie z muzykŃ rockowŃ w Teatrze Letnim w Inowrocğawiu. Chyba nie muszň 

zapewniaĺ, Ũe siň tam wybieram po raz kolejny. Do zobaczenia. 

Autor: Meloman 

http://www.rockmeta l.pl/relacje/ino.rock.festival.2011 - inowroclaw.11.html  
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(Poland)   ROCKAREA 

Tak siň akurat skğada, Ũe miesiŃc wrzesieŒ dla jednych jest najmniej oczekiwanym 

miesiŃcem w roku, a dla innych okresem, na kt·ry czekajŃ praktycznie calutki rok. 

Pow·d? Rzecz jasna inowrocğawski Ino-Rock! Wydarzenie muzyczne, kt·re juŨ czwarty 

raz z kolei skupia w sielankowej scenerii Parku Solankowego liczne grono sympatyk·w 

muzyki progresywnej. Tradycyjnie juŨ impreza ta organizowana jest zgodnie ze 

sprawdzo nŃ reguğŃ: obiecujŃca grupa polska (tym razem Lebowski), mğoda rokujŃca 

nadzieje na przyszğoŜĺ grupa zagraniczna (sğusznie padğo na Wolf People) i dwa 

renomowane zespoğy r·ŨniŃce siň znacznie od siebie charakterem wykonywanej muzyki 

(Pain Of Salvation, Bre ndan Perry).  

  

Lebowski!!! No wğaŜnie. Ich debiutancka pğyta "Cinematic", odbiğa siň szerokim echem 

wŜr·d rozmiğowanych w niebanalnych dŦwiňkach pasjonatach muzyki, zawğadnňğa 

r·wnieŨ nami. Muzyka z tego albumu towarzyszyğa nam r·wnieŨ podczas jazdy. JakimŜ 

dziwnym zbiegiem okolicznoŜci liczne filmowe cytaty zamieszczone na pğycie, wyjŃtkowo 

pasowağy do sytuacji.  

"Wszystko przebiega zgodnie z moim planem..."  

Tradycyjnie (zgodnie z planem) wyruszyliŜmy do Inowrocğawia spod zajazdu Uroczysko, 

stağym punktem startowym naszej wyprawy.  

"ZdŃŨymy, tym razem na pewno zdŃŨymy..."  

Po drodze nie mogliŜmy jednak uniknŃĺ postoju -  ŨoğŃdki boleŜnie domagağy siň 

poŨywienia.  

"Tak mağo czasu..."  

Mimo wszystko zdŃŨyliŜmy! P·ğ godziny przed planowanym rozpoczňciem festiwalu 

zaparkowaliŜmy nieopodal Parku Zdrojowego. WychodzŃc z samochodu zerknňliŜmy w 

g·rň.  

"Piňkne chmury..."  
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Liczne chmury pokrywağy niebo, prognozy pogody nie przewidywağy w tym dniu jednak 

deszczu. Inowrocğawski festiwal ma wyjŃtkowe szczňŜcie do aury. Pomimo, Ũe jest to 

chyba najp·Ŧniej odbywajŃca siň plenerowa impreza muzyczna w naszym kraju, r·wnieŨ i 

tym razem byğo wyjŃtkowo ciepğo.  

Z wieloma napotkanymi podczas wejŜcia osobami spotykamy siň co roku, miğo znowu 

zobaczyĺ i przywitaĺ uŜmiechniňte twarze ludzi o pokrewnych zapatrywaniach 

muzycznych.  

 

Z teleekspresowŃ punktualnoŜciŃ (o godzinie 17-tej), wszystkich zebranych goŜci 

przywitağ jak zwykle Adam DroŦdzik, zapowiadajŃc pierwszŃ w tym dniu muzycznŃ 

atrakcjň. Na scenie pojawiğ siň Lebooooowski !!!  

"P·jdziemy powitaĺ drogiego nam goŜcia, geniusz, pochyli czoğo..." 

Zesp·ğ Lebowski musiağ dzielnie stawiĺ czoğa wszystkim niedogodnoŜciom, jakie spğywajŃ 

na zesp·ğ, kt·ry inauguruje imprezň majŃcŃ festiwalowŃ formň (granie przy dziennym 

Ŝwietle, umiarkowane nagğoŜnienie w stosunku do zespoğ·w koŒczŃcych festiwal, 

ograniczone ramy czasowe, nie pozwalajŃce zbytnio rozwinŃĺ skrzydeğ). Mimo wszystko 

zesp·ğ zaprezentowağ siň godnie (chylimy czoğo!). Ze sceny spğywağa autentyczna radoŜĺ 

grania. Zaprezentowa li gğ·wnie kompozycje ze swojej debiutanckiej pğyty: "Trip To 

Doha", "Cinematic", "Spiritual Machine", "Iceland", ale dali r·wnieŨ pr·bkň tego, co 

bňdziemy mogli znaleŦĺ na kolejnej pğycie. UsğyszeliŜmy bowiem dwie premierowe 

kompozycje: "Split Universe" o raz "Midnight Syndrome", kt·rŃ to kompozycjŃ musieli 

niestety zakoŒczyĺ sw·j wystňp. "Midnight Syndrome" -  nie ma tutaj mowy o Ũadnym 

"syndromie drugiej pğyty"! Mam wraŨenie, iŨ nie stracili nic ze swej oryginalnej stylistyki, 

jednak nowa pr·bka ich muzyki brzmi zdecydowanie bardziej Ũywioğowo.  

  

Kr·tka przerwa, by m·gğ pojawiĺ siň przedstawiciel brytyjskiej sceny, swojŃ muzykŃ 

nawiŃzujŃc do czas·w rozkwitu muzyki rockowej. Panie i panowie, byğy czasy Seattle, 

przyszğa pora na okres rozkwitu "retro rocka", a prawdziwŃ "NirvanŃ" tego gatunku moŨe 

okazaĺ siň wğaŜnie Wolf People! Adam DroŦdzik wr·Ũyğ, Ũe bňdzie to czarny koŒ tej edycji 

Ino Rock i rzeczywiŜcie tak byğo. Liderem grupy jest gitarzysta i wokalista Jack Sharp, 

towarzyszyli mu: Joe Hollickb (gitar a), Dan Davies (bas) i Tom Watt (perkusja). Mğodzi 

Brytyjczycy porwali swojŃ grŃ, w szczeg·lnoŜci mğodszŃ czňŜĺ inowrocğawskiej 

publicznoŜci, co napawa optymizmem na przyszğoŜĺ! Wolf People wybornie wskrzesiğ 

klimat muzyki rockowej schyğku lat 60- tych i po czŃtku 70- tych. Na dodatek muzyka, 

kt·rŃ preferuje ten mğody zesp·ğ zdecydowanie zyskuje w odbiorze na Ũywo! Podobnie, 

jak w przypadku Lebowskiego zaprezentowali gğ·wnie materiağ ze swojej debiutanckiej 

pğyty "Steeple", znalazğo siň teŨ miejsce na Ŝwietny cover, w postaci kompozycji "Tale of 

Taliesin" Soft Machine.  
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Pora na kulminacyjny punkt wieczoru, naleŨy bowiem jasno powiedzieĺ, Ũe wğaŜnie dla tej 

grupy, przybyğa do Inowrocğawia duŨa czňŜĺ zgromadzonej publicznoŜci.  

"Niepok·j w naturze, zaraz bňdzie burza... dramat rozegra siň w oprawie rozszalağych 

Ũywioğ·w..."  

Szwedzi z Pain of Salvation (podobnie zresztŃ jak zeszğoroczna gwiazda Ino Rock, 

Anathema), ma w naszym kraju od dawna zagorzağe grono zwolennik·w. CoŜ jest w tych 

zespoğach, Ũe ich muzyka ulega radykalnym, ryzykownym zmianom stylistycznym, a 

paradoksalnie nie ubywa im sympatyk·w -  przeciwnie, zyskujŃ nowych? Obszar pod 

scenŃ szczelnie zapeğniğ siň, rozbğysğy Ŝwiatğa a zapadajŃcy zmrok sprzyjağ dodatkowym 

waŨeniom estetycznym. ChociaŨ na 26 wrzeŜnia planowana jest premiera drugiej czňŜci 

"Road Salt', scenň zdobiğa okğadka "Road Salt One" -  co wr·Ũyğo, Ũe nie usğyszymy zbyt 

wiele z nowego materiağu. Na poczŃtku zabrzmiağy: "Of Two Beginings" oraz znakomity 

"Ending Theme" z  

"Remedy Lane", po nim "Linoleum", ze wspomnianej "Road Salt One". Od swoich 

towarzyszy podr·Ũy usğyszağem sğowo "nie marudŦ" (oni wiedzŃ ,Ũe bardziej ceniň wğaŜnie 

te wczeŜniejsze pğyty). Nastňpnie zabrzmiağ "Ashes", dziňki kt·remu zn·w znalazğem siň 

w "muzycznym niebie". Powr·t do muzyki z 'Road Salt" w  postaci kompozycji "No Way" 

oraz "Of Dust" wysğuchağem (nie marudzŃc), za co zostağem sowicie wynagrodzony 

kompozycjŃ "Kingdom Of Loss" ze "Scarsicka". Zn·w powr·t do "Road Salt" w postaci 

lirycznej kompozycji tytuğowej, po niej fragment monumentalnego "Be", kompozycja 

"Diffidentia" i wreszcie kr·tka odsğona nowej pğyty, "Conditioned". Byğa r·wnieŨ 

wňdr·wka do ich muzycznego debiutu ("Entropia" -  1997), w postaci kompozycji 

"Nightmist" -  to wğaŜnie niŃ Pain of Salvation zakoŒczyli oficjalnŃ czňŜĺ koncertu. Na 

p·ŦnŃ kolacjň, w postaci bis·w zabrzmiağ cover Johna Lennona "Working Class Heroes", 

zagrany przez Gildenlºwa na perkusji. Na zakoŒczenie zaserwowali nam przepyszny 

"Falling" i "The Perfect Element", z tejŨe pğyty, od kt·rej zaczňğa siň wğaŜciwie moja 

muzyczna przygoda z Painami. Charyzmatyczny lider Pain of Salvtion, Daniel Gildenlºw 

lubi ostatnio zmieniaĺ sw·j wizerunek. Miağem okazje widzieĺ go trzykrotnie (w 

krakowskiej "Rotundzie", podczas trasy z Transatlantic w Poznaniu oraz teraz) za kaŨdym 

razem jego fryzura ulegağa zmianom stylistycznym, podobnie jak kolejne pğyty, kt·re 

wydaje. Tym razem z powodzeniem m·gğby zastŃpiĺ Balcara w inscenizacji rock opery 

"Jesus Christ Superstar". Kr·tkie wğosy, kt·re nosiğ w Poznaniu zdŃŨyğy sporo odrosnŃĺ. 

Daniel  oszczňdzağ pewnie na Ũyletkach, fundujŃc sobie teŨ bardzo mňski zarost. 

NajwaŨniejszy jednak jest oczywiŜcie nie wyglŃd (przynajmniej dla mňskiej czňŜci 

publicznoŜci), ale jego znakomite walory gğosowe.  

Jako gwiazda wrzeŜniowego wieczoru w Teatrze Letnim na scenie pojawiğ siň Brendan 

Perry, by zaprezentowaĺ utwory ze swojego solowego repertuaru. Trudno byğo wyciszyĺ 

ten cudowny niepok·j w muzycznych sercach po energetycznym wystňpie Pain of 

Salvation, bo muzyka Brendana to trochň inna muzyczna bajka, ale r·wnie piňkna. 

Koncert Brendana stanowiğ doskonağy kontrapunkt do "rozszalağych Ũywioğ·w", kt·ry 

wywoğağ koncert Pain Of Salvation.  

"Muzyka dodekafoniczna, albo elektronowa? Piňkne..."  

Nad Inowrocğawiem rozchodziğy siň magiczne dŦwiňki otulone tym razem nie Ŝwiatğami 

latarni morskiej lecz jasnym blaskiem ksiňŨyca. OczywiŜcie nie mogğo zabraknŃĺ utwor·w 

Dead Can Dance i myŜlň, Ũe ludzie czekajŃcy wğaŜnie na nie -  nie zawiedli siň. Brendan 

Perry ma wyjŃtkowy gğos, kt·ry tradycyjnie oczarowağ i niejedna osoba mogğa siň 

rozmarzyĺ, powspominaĺ i popğynŃĺ wraz z muzykŃ. Wspaniale byğo usğyszeĺ choĺby "In 

Power We Entrust The Love Advocated", "A Passage in Time", czy absolutnie magiczny 

"Carnival is Over i Severance". Dodatkowo artysta zaprezentowağ cover niezapomnianego 

"Song to the Siren" Tima Buckleya. W tym wszystkim brakowağo mi tylko (lub aŨ) gğosu 

Lisy Gerrad i...kto wie moŨe jeszcze bňdzie nam dane usğyszeĺ ten jedyny w swoim 
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rodzaju duet na odrňbnym nie festiwalowym wystňpie. Brendan Perry rozsiağ swojŃ magiň 

i czğowiek siň rozmarzyğ. Do zobaczenia na koncercie Dead Can Dance...  

To byğa nasza trzecia wizyta, w zielonym sercu Kujaw. Zabrakğo nas jedynie na pierwszej 

edycji tego niezwykğego festiwalu, i nie wyobraŨamy sobie aby nie wr·ciĺ tutaj ponownie. 

Naszym marzeniem zawsze byğo (jest), aby przyjechaĺ do Inowrocğawia zdecydowanie 

wiňkszŃ ekipŃ, wiňc moŨe wğaŜnie za rok? 

"Tym razem siň nie udağo, ale nastňpnym razem...?"  

Pewnie dla wielu znajomych takŃ barierŃ, kt·ra zniechňca, do podjňcia trudu jest 

odlegğoŜĺ? Jednak...  

"Mniemam, Ũe od jednego koŒca Ŝwiata, do drugiego, historia miğoŜci jest jednakowa..."  

MiğoŜci do muzyki, oczywiŜcie. 

Marek Toma i Katarzyna Respondek 

http://rockarea.eu/artic les.php?article_id=2182   
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(Poland)   ROCKAREA 

2011.09.10 - INO ROCK ï INOWROCĞAW 

Jak szybko minŃğ rok od poprzedniej edycji inowrocğawskiego festiwalu Ino-Rock, wiedzŃ 

tylko ci, kt·rzy spotkali siň w sobotni wiecz·r po tych dwunastu miesiŃcach, uŜcisnňli 

sobie serdecznie rňce, wypili ochrzczone piwo za zğotych cztery i obserwowali z 

uŜmiechem na ustach scenň rozŜwietlonŃ pomaraŒczowym Ŝwiatğem zachodzŃcego 

sğoŒca. To bodaj jedyne tak charyzmatyczne wydarzenie koncertowe w Polsce, festiwal 

pachnŃcy niemal mağomiejskim klimatem lub imprezŃ z okazji doŨynek (tylko karuzeli 

obok brakuje, doprawdy), na kt·rym zobaczyĺ moŨna najwiňksze gwiazdy szeroko 

pojňtej muzyki progresywnej. Nikt mnie specjalnie zachňcaĺ do przejechania p·ğ kraju nie 

musiağ, pamiňtam wciŃŨ przepiňkny koncert Anathemy w zeszğym roku (zakoŒczony 

nocnŃ wyprawŃ po sennych ulicach z Danielem Cavanagh), a do tego rzucono hasğo, Ũe 

jednŃ z gwiazd wieczoru bňdzie Pain of Salvation. Zesp·ğ, kt·rego motorem napňdowym 

sŃ moje ulubione struny gğosowe prog rocka -  Daniel Gildenlºw (z tym "º" zawsze sŃ 

problemy, chºlera). Nie baczŃc nawet na bňdŃcŃ w trakcie studenckŃ kampaniň 

wrzeŜniowŃ (kt·rej jestem uczestnikiem, niestety), spakowağem sw·j nieodğŃczny 

plecaczek i ruszyğem w podr·Ũ przepeğnionŃ pociŃgowym Ŝciskiem i woniŃ potu 

wymieszanŃ z nutkŃ przedwczorajszych skarpetek. Czego, moi kochani, oszczňdzň Wam 

w poniŨszym sprawozdaniu. Nie zmienia to jednak faktu, Ũe korzystajŃcy z usğug PKP 

podr·Ũnicy powinni te skarpety regularnie zmieniaĺ, bo w koŒcu jakiŜ Greenpeace czy 

Przyjaciele Ziemi siň do nich dobiorŃ, toŨ to regularne skaŨanie Ŝrodowiska.  

Teatr Letni byğ uroczy, uwielbiam tň miejsc·wkň. SkŃpany w promieniach ŨegnajŃcego siň 

z naszŃ p·ğkulŃ sğoneczka, okrŃŨony drzewkami, przypominajŃcy losowy wiejski amfiteatr 

-  cud, mi·d, orzeszek. Kilka namiocik·w z prowiantem, frytasy za czw·rkň, kurczak 

niemal dwie dyszki, do wyboru, do koloru. Stağa ekipa, najwiňksi zapaleŒcy muzyczni, 

redaktorzy zar·wno z mojej Ŝmietanki, jak i pozostağych, wszyscy w dobrym humorze, 

gotowi na wielkŃ dawkň emocji (jak widaĺ, nikt opr·cz nas nie wpadğ na pomysğ, aby 

dzieŒ wczeŜniej wrzuciĺ umysğ na rozgrzanŃ patelniň pod tytuğem "Oszukaĺ przeznaczenie 

5" i skazaĺ go tym samym na utratň ostatnich szarych kom·rek). Festiwal zaczŃğ siň 

punktualnie, na scenň wkroczyğ szczeciŒski zesp·ğ Lebowski. Chğopaki "czujŃ" dobrze 

swojŃ muzykň, stworzyli bardzo miğŃ ŜcieŨkň dŦwiňkowŃ do zachodu sğoŒca. Marcin 

Grzegorczyk szybko zğapağ wiatr w Ũagle, znaczy siň we wğosy, powiewajŃce niczym na 

hardrockowym teledysku z lat osiemdziesiŃtych, dziňki czemu zwracağ najwiňcej uwagi. 

Zagrano nawet co nieco z nadchodzŃcego albumu i wszystkich zwolennik·w 

"Lebağskjego" uspokajam -  materiağ ma wiňcej energii, brzmi noŜnie i przyjemnie. 

JeŨeli jednak o noŜnoŜci mowa, trzeba wspomnieĺ o czarnym koniu Ino-Rock 2011, czyli 

brytyjskim zespole Wolf People. Pan·w znağem wczeŜniej jedynie z radiowej Tr·jki, 

jednak zrozumienie dla Kosiakowych zachwyt·w przyszğo dopiero podczas sobotniego 

wystňpu. Muzyka, kt·rŃ proponuje kwartet wyglŃdajŃcy jak wypuszczone z garaŨu 

obdarciuchy, to rewelacyjnie przyrzŃdzony retro rock z folkowymi wpğywami. DŦwiňki ich 

utwor·w sŃ tak noŜne, Ũe aŨ chce siň skakaĺ i wyglŃda na to, Ũe porwali kaŨdego bez 

wyjŃtku, nie spotkağem siň jeszcze z negatywnŃ opiniŃ na temat wystňpu (inna sprawa, 

Ũe wiňkszoŜĺ os·b, z kt·rymi rozmawiağem, poznağa Wolf People lepiej, w warunkach 
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niekoniecznie koncertowych). Zebrali ogromny aplauz i nie kryli zaskoczenia takŃ 

sytuacjŃ. Wr·cŃ do nas, o to jestem spokojny.  

SğoŒce zaszğo, pod scenŃ zrobiğo siň tğoczno (miejsce przed barierkŃ to trofeum, po kt·re 

siňgnňliŜmy zawczasu, znaczy jeszcze podczas wystňpu Wolf People), napiňcie wzrosğo, 

wszystko byğo jasne -  czas na prawdziwŃ gwiazdň wieczoru (z cağym szacunkiem dla 

Perry'ego, ale ewidentnie "przegrağ" na tym festiwalu). Serce ruszyğo mi szybciej przy 

dŦwiňkach puszczonego z taŜmy "Remedy Lane". Na scenň wkroczyğo cağe Pain of 

Salvation, jednak najwiňkszŃ wrzawň podni·sğ, rzecz jasna, gğ·wny herºs -  Dan iel 

Gildenlºw. Dalej wszystko potoczyğo siň jak w zeszğym roku na Metal Hammerze -  "Of 

Two Beginnings" poğŃczone z poruszajŃcym "Ending Theme". Problemy natury 

technicznej szybko znikğy za sprawŃ czujnych dŦwiňkowc·w, niesamowity gğºs wybiğ siň 

na prowadze nie. UmiejňtnoŜci, jakie posiada ten uwielbiany przez damskŃ czňŜĺ fan·w 

jegomoŜĺ, sŃ po prostu zatrwaŨajŃce. PrzejŜcie z chrypliwego szeptu w szokujŃcy krzyk 

przychodzi mu z takŃ ğatwoŜciŃ, jak mnie zjedzenie paczki Ũelek-miŜk·w w drodze 

pociŃgiem. Mocno uderzyli wraz z wymňczonym "Linoleum" -  gğ·wnym reprezentantem 

ostatniego krŃŨka. Opr·cz niego byğ takŨe dğuŨszy o kilka wers·w "No Way", wzruszajŃcy 

"Road Salt" i grany od miesiňcy "Conditioned" z "Road Salt Two" (puszczonego z taŜmy 

"Of Dust" nie uwzglňdniam, nie liczy siň, tej). A co z ludŦmi, kt·rych "surowe" dokonania 

Szwed·w sprzed roku mniej pociŃgajŃ? Usğyszeli nieŜmiertelne "Ashes" (dziwi brak 

"Used"), poszaleli przy "Diffidentii" (nie jestem pewny, czy powinienem odmieniaĺ, 

ryzykujň), wysğuchali monologu na temat kierunku, w jakim zmierza rasa ludzka 

("Kingdom of Loss") i przypomnieli sobie stare czasy przy "Nightmist" (podczas kt·rego 

1) pojawiğa siň wstawka reggae 2) Daniel przeprosiğ za rozszalağŃ, heavymetalowŃ 

sol·wkň sğowami: "To byğ 1997, wybaczcie"). Lider pokazağ teŨ swoje umiejňtnºŜci 

perkusyjne, gdy zajŃğ miejsce L®o Margarita podczas coveru "Working Class Heroes" 

(zagranego, jeŨeli wierzyĺ sğowom zespoğu, po raz pierwszy). CağoŜĺ zwieŒczyli bez 

wiňkszej niespodzianki, rozpier@#$jŃc system wydğuŨonym o "Falling" tytuğowym 

ut worem z "The Perfect Element".  

Widaĺ byğo, Ũe zesp·ğ jest w formie i sŃ gotowi ruszyĺ w Ŝwiat ze swoim najmğodszym 

dzieckiem, "Road Salt Two", kt·rego premierň zaplanowano na 26 wrzeŜnia. świetnie 

wykorzystano ubogie o Ŝwietlenie i maszyny do dymu, nadajŃc kaŨdemu momentowi 

wiňkszy charakter i dodajŃc kilka punkt·w do poziomu wzruszenia. Zesp·ğ nie kazağ dğugo 

na siebie czekaĺ pod scenŃ, wyszli do fan·w, uzbrojeni zaledwie w dğugopisy i nieustajŃcy 

uŜmiech na ustach. NajwiňkszŃ cierpliwoŜĺ okazağ Gildenlºw, wyczekağ do samiusieŒkiego 

koŒca wygğodniağych zwolennik·w zdjňĺ typu "patrzcie, znam wokalistň Pain of Salvation, 

byliŜmy razem na piwku!" (nie Ŝmiejň siň, sam takie zdjňcie, jak widaĺ, zdobyğem). Gdy 

Pain of Salvatio n wr·ciğo za scenň, koncert Brendana Perry'ego byğ juŨ w toku. Przyznam 

jednak szczerze, Ũe ani chňci, ani siğy na muzykň mňskiej czňŜci Dead Can Dance juŨ nie 

wykazywağem i byğbym pewnie przysnŃğ na jednej z ğaweczek, gdyby nie... 

Ekipa z Wolf People, kt·ra bardzo nie chciağa iŜĺ spaĺ i szukağa imprezowego 

towarzystwa. Zgadnijcie, w kim takowe odnaleŦli!? Inowrocğaw do najwiňkszych miast nie 

naleŨy, ale miejsc·wka o nazwie American Pub zaoferowağa nam swoje usğugi do godziny 

p·Ŧnonocnej. Na tym jednak zakoŒczymy, drodzy Czytelnicy, poniewaŨ nie o wlewaniu z 

zespoğami w swe gardğa nadmiernej iloŜci zagadkowo nazwanych trunk·w przyszliŜcie 

tutaj przeczytaĺ, prawda? Niech twarze pan·w z Wolf People podsumujŃ wszystko za 

mnie!  

No dobrze, Ino -Rock to wspaniağa impreza, kt·rej za rok nie moŨesz za nic w Ŝwiecie 

opuŜciĺ ;) 

Adam Piechota 

http://rockarea.eu/articles.php?article_id=2175  

http://rockarea.eu/articles.php?article_id=2175
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(Poland)  ARTROCK.PL 

Czwarta edycja tego festiwalu jest juŨ za nami. 

Przyznajň, Ũe byğa to moja pierwsza muzyczna 

wyprawa do tego miasta. W tym roku wystŃpiğy 

takie zespoğy jak Lebowski, Wolf People, Pain of 

Salvation i legendarny Brendan Perry. 

Koncert w Ũyciu widziağem niejeden, w klubach, duŨych 

salach, w plenerze itd ., ale kilka rzeczy w Inowrocğawiu 

mile mnie zaskoczyğo. Przede wszystkim bardzo ğadne poğoŨenie Amfiteatru Letniego w 

Parku Solankowym. Sam obiekt, choĺ podobno w tym roku wyremontowany nie wyglŃda 

jakoŜ nadzwyczajnie, to panuje tam Ŝwietny klimat. Teren jest zadrzewiony, a po zmroku 

w peğni ksiňŨyca wyglŃdağ naprawdň bajecznie. 

Zgodnie z planem, punktualnie o 17 na scenie pojawiğa siň szczeciŒska formacja 

Lebowski ze swoim instrumentalnym spektaklem z cyklu Ămuzyka do nieistniejŃcego 

filmuò. Zesp·ğ zagrağ utwory ze swojego debiutanckiego, bardzo dobrego krŃŨka 

Cinematic, a takŨe nowe kompozycje, kt·re jak zapowiedziağ gitarzysta ï Marcin 

Grzegorczyk znajdŃ siň na kolejnym wydawnictwie Lebowskiego. Byğ to bardzo udany 

wystňp, kt·ry po zmroku, w odpowiedniej aurze, w blasku Ŝwiateğ smakowağby jeszcze 

bardziej. Po trwajŃcej okoğo kwadransa przerwie, na deskach teatru pojawili siň mğodzi 

Brytyjczycy z Wolf People. Niestety na tym koncercie doŜĺ mocno siň wynudziğem i to nie 

dlatego, Ũe zesp·ğ grağ Ŧle ï nie, gr ağ nawet dobrze, ale bardziej chodzi o to, co grağ. Nie 

podoba  mi siň teŨ maniera wokalna lidera ï Jacka Sharpa, ale to oczywiŜcie kwestia 

gustu. Muzycy majŃ aspiracje do grania rocka psychodelicznego i owszem sğychaĺ tam 

jakieŜ naleciağoŜci starego Pink Floyd, trochň Jethro Tull czy zespoğ·w ze Sceny 

Canterbury. I gdyby byğ to przeglŃd mğodych kapel, przymknŃğbym oko i na tle innych 

pewnie wypadliby nieŦle. Niestety w tym towarzystwie wyszğo to marnie. ChociaŨ bez 

bicia przyznajň, Ũe swojŃ interpretacjŃ ĂTale of Taliesinò legendarnego Soft Machine mnie 

urzekli.  

Kolejny antrakt trwağ ponad p·l godziny, poniewaŨ zmiana wyglŃdu sceny, wniesienie 

oraz podğŃczanie sprzňtu kolejnej gwiazdy Ino-Rock byğo bardziej czasochğonne. Ponadto 

w miňdzyczasie zaczňğo siň Ŝciemniaĺ, a nad gğowami widz·w zaczňğo gňsto przelatywaĺ 

szykujŃce siň do snu ptactwo. Gdy prawie zapadğ zmrok, punktualnie o 20 na scenň 

wkroczyğa grupa Pain of Salvation. Mocno przebierağem nogami na wystňp Szwed·w. 

Kwartet dağ z siebie wszystko, zagrağ bardzo przekrojowy materiağ, pojawiğy siň zar·wno 

stare jak i nowe kompozycje (przypomnijmy iŨ 26 wrzeŜnia br. grupa wydaje nowy album 

Road Salt Two). Wszystko wyglŃdağo i brzmiağo bardzo profesjonalnie, muzycy 

znakomicie czujŃ siň na scenie, a wokalista i gitarzysta ï Daniel Gildenlºw nie doŜĺ, Ũe 

posiada Ŝwietny wokal to okazağ siň wspaniağym konferansjerem; Ũywo dyskutowağ z 

publicznoŜciŃ, a ta z kaŨdym utworem grupy byğa jeszcze bardziej pobudzona. 

Inowrocğawski amfiteatr tak naprawdň dopiero na ich koncercie bardzo siň zapeğniğ, a pod 

scenŃ stağ gňsto ŜciŜniňty, spory tğum ich miğoŜnik·w. Pod koniec wystňpu grupa z 

przymruŨeniem oka pokazağa, Ũe nie boi siň graĺ swoich utwor·w w aranŨacjach 

bluesowych, czy reggae. Wyszğo to znakomicie i z cağŃ odpowiedzialnoŜciŃ stwierdzam, Ũe 
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byğ to najlepszy koncert tego wieczoru. Mam teŨ nadziejň, Ũe panowie z Wolf People 

wyszli zza kulis i obejrzeli ten koncert, moŨe jakŃŜ naukň z tego pobiorŃ. 

 

Jako czwarta i zarazem ostatnia gwiazda tegorocznego festiwalu wystŃpiğ Brendan Perry i 

to byğ (wğaŜnie miağ byĺ) ten koncert, na kt·ry czekağem najbardziej. Tego artysty chyba 

nie trzeba nikomu przedstawiaĺ: kompozytor i multiinstrumentalista, brzydsza poğowa 

duetu Dead Can Dance, ma r·wnieŨ na swoim koncie dwa albumy solowe: Eye of the 

Hunter (1999) i wydane w ubiegğym roku Ark. SkŃpany w blasku ksiňŨyca muzyk wraz z 

zespoğem pojawiğ siň na scenie, gdy tylko wybiğa godzina dziesiŃta. UsğyszeliŜmy gğ·wnie 

materiağ z pğyty Ark, choĺ nie zabrakğo przepiňknego ĂWintersunò, oraz takich kompozycji 

jak ĂUtopiaò, ĂThe Bogus Manò, czy ĂSevanceò z repertuaru Dead Can Dance zagranego 

na bis. Artysta dzieŒ wczeŜniej wystŃpiğ w Warszawie, a z Inowrocğawia udağ siň na dwa 

kolejne polskie koncerty, do Szczecina oraz Wrocğawia. Wbrew obawom zgromadzony 

pod scenŃ tğum nie zelŨağ, a sam wystňp byğ naprawdň bardzo udany. Niestety pozostağ w 

sercu mağy niedosyt. Jak wspomniağem, na ten ostatnio koncert czekağem najbardziej, 

tego wieczoru byğ to m·j faworyt... Niestety taka muzyka nie pasuje do formy festiwalu, 

powinna byĺ raczej ulokowana w jakimŜ mağym, kameralnym klubie. Artysta jest w 

rewelacyjnej formie, a sam koncert oczywiŜcie byğ udany i zagrany na wysokim poziomie. 

Pstryczek w nos naleŨy siň tylko panom odpowiadajŃcym za dŦwiňk wğaŜnie na tym 

ostatnim wystňpie ï moŨna byğo lepiej dopracowaĺ nagğoŜnienie -  momentami byğo 

trochň za gğoŜno (szczeg·lnie perkusja). 

Nie Ũağujň tej wyprawy, bo byğo warto i polecam kolejne edycje Ino-Rock kaŨdemu, kto 

nie byğ. W stolicy Kujaw Zachodnich panuje niezapomniana koncertowa atmosfera i na 

deser po wszystkich wakacyjnych koncertach, festiwalach moŨna zobaczyĺ coŜ troszkň 

innego i wyszukanego, gdzie kaŨdy na pewno znajdzie coŜ dla siebie. Nie wiem teŨ jak 

udaje siň to organizatorom, ale zawsze trafiajŃ w piňknŃ pogodň. W tym roku byğo 

sğonecznie, a noc jak na wrzesieŒ i ostatnie dni nawet ciepğa. Rozmawiağem z kilkoma 

osobami, kt·re przyjeŨdŨajŃ na Ino-Rock od pierwszej edycji i wspominağy, iŨ aura 

zawsze dopisuje. Plusem jest r·wnieŨ organizacja cağoŜci, miğa i uprzejma obsğuga, 

ochrona i punktualnoŜĺ. Ja juŨ czekam na kolejnŃ, jubileuszowŃ, piŃtŃ edycje festiwalu. 

Podobno ma byĺ wtedy coŜ specjalnego. Zobaczymy, rok szybko minie, a ja juŨ nie mogň 

siň doczekaĺ. W drodze powrotnej z Naczelnym deliberowaliŜmy o r·Ũnych rzeczach, 

m.in. obstawialiŜmy przyszğoroczne typy. Ja chciağbym Katatonie, Klausa Schulze z LisŃ 

Gerrard (tak dla r·wnowagi) i Wojtka Hoffmanna z Drzewami. 

Ğukasz Modrzejewski 

http://artrock.pl/zagrali/612/ino - rock_festival_2011.html  
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(Poland)  DARK PLANET 

Relacje : Ino-Rock Festival 2011 - Teatr Letni, Inowrocğaw 
(10.09.2011) 

Kolejna edycja Ino -Rock Festival w Inowrocğawiu juŨ za nami. Na scenie zaprezentowağy 

siň cztery zespoğy: Lebowski, Wolf People, Pain Of Salvation oraz gwiazda wieczoru 

Brendan Perry. Zorganizowana po raz czwarty, cieszŃca siň duŨym zainteresowaniem 

impreza, ponownie przyciŃgnňğa sporŃ publikň, kt·ra mogğa pobawiĺ siň na koncertach 

zespoğ·w i wykonawc·w, kt·rzy niekoniecznie sŃ podobni do siebie stylistycznie. KaŨdy 

m·gğ znaleŦĺ coŜ dla siebie, a dziağo siň naprawdň duŨo. 

Po sukcesie poprzednich trzech edycji festiwalu, kiedy w Teatrze Letnim w samym 

centrum Inowrocğawia zagrağy takie zespoğy, jak Riverside, Quidam czy Anathema, 

organizatorzy po raz kolejny skomponowali niezwykle atrakcyjny i przyciŃgajŃcy skğad. 

Poza tym na ogromnŃ pochwağň zasluguje organizacja imprezy oraz sam jej klimat. 

Praktycznie brak os·b przypadkowych, Ŝrednia wieku 35-40  lat. Frekwencja Ŝwietna, 

pogoda dopisağa, a sam festiwal miağ niezwykle miğy i przyjazny charakter. KaŨda osoba z 

publicznoŜci doskonale zdawağa sobie sprawň, co w tym miejscu robi i na jaki wystňp 

przyjechağa. Miňdzy koncertami, albo czasem i w trakcie, moŨna byğo spokojnie 

wyskoczyĺ na piwo, coŜ do jedzenia, bez stania w wiňkszych kolejkach. To samo tyczy siň 

przenoŜnych toalet: czysto i bez dğugich kolejek. No i oczywiŜcie jeden z najwaŨniejszych 

aspekt·w -  nagğoŜnienie. Ogromny pozytyw, prawie kaŨdy koncert dobrze nagğoŜniony, 

bez wiňkszych wpadek. Idealnie byğo sğychaĺ kaŨdy dŦwiňk, instrument i oczywiŜcie na 

pierwszym planie wokal, w przypadku zaprezentowanych w ykonawc·w, perfekcyjny. 

Lebowski, szczeciŒski zesp·ğ zağoŨony w 2002 roku, zaprezentowağ siň na scenie, jako 

pierwszy. Muzykň zespoğu moŨna okreŜliĺ jako progresywnŃ, filmowŃ, eksperymentalnŃ i 

art rock. Dopiero po oŜmiu latach istnienia, w 2010 roku, wydali swojŃ pierwszŃ pğytň, 

"Cinematic", na kt·rej znalazğa siň, jak sam okreŜliğ zesp·ğ, muzyka do nieistniejŃcego 

filmu. Debiut pğytowy zdobyğ wiele pochlebnych recenzji i sprawiğ, Ũe zar·wno w Polsce, 

jak i na Ŝwiecie zrobiğo siň gğoŜno o zespole. "Cinematic" uznawany jest za koncept 

album, dedykowany wielkim postaciom polskiego kina. Jest sp·jny, nastrojowy i zawiera 

wiele ciekawych aranŨacji, o czym mogli siň przekonaĺ uczestnicy koncertu. Lebowski ma 

wielu fan·w, o czym Ŝwiadczyĺ moŨe dğuga kolejka do muzyk·w po koncercie, w celu 

zdobycia autograf·w na pğycie bŃdŦ wsp·lnego zdjňcia. 

Ino -Rock Festival Ŝmiağo mogň poleciĺ kaŨdemu miğoŜnikowi muzyki alternatywnej, 

otwartemu na nowe brzmienia. Przekr·j zespoğ·w i gatunk·w muzycznych ogromny i 

kaŨdy z pewnoŜciŃ znajdzie coŜ dla siebie. DuŨy plus za organizacjň i punktualnoŜĺ. 

Polecam.  

Autor: Teufel 

http://www.darkplanet.pl/InoRockFestival2011TeatrLetniInowroccaw10092011 -43382.html  
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(Poland)   PROGROCK.ORG.PL 

W dniach 5 -6 sierpnia 2011 w kujawskim Gni ewkowie odbyğ siň V Festiwal Rocka 

Progresywnego. Po raz pierwszy w historii imprezň rozğoŨono na dwa dni. Ten, 

wydawaĺ by siň mogğo, doŜĺ ryzykowny krok okazağ siň byĺ strzağem w dziesiŃtkň! Gğ·wni 

organizatorzy festiwalu, bracia: Janusz i Sğawek BoŨko, oraz kilku innych czğonk·w 

Stowarzyszenia PROGRES wğoŨyğo w przygotowania do festiwalu mn·stwo czasu i pracy, 

dziňki czemu zaproszone zespoğy oraz widzowie i fani mogli uczestniczyĺ w absolutnie 

wyjŃtkowej imprezie. 

 

Zaproszone zespoğy stworzyğy bardzo dobry przeglŃd tego, co obecnie dzieje siň na 

rodzimej scenie rocka progresywnego. Muzycy , tradycyjnie wywoğywani przez 

gospodarza imprezy, Adama DroŦdzika zaprezentowali szeŜĺ ciekawych i oryginalnych 

set·w koncertowych, przedstawiajŃc kilka odğam·w progresywnego gatunku. Na scenie 

zobaczyliŜmy wiňc dw·ch absolutnych debiutant·w pğytowych AD 2011: Tune i Xanadu. 

Pierwsi, czyli ğ·dzki zesp·ğ Tune zaprezentowali ciekawŃ mieszankň z gğňbokimi wpğywami 

art - rocka i post -rocka, popartŃ bardzo dobrŃ grŃ instrumentalnŃ oraz nietuzinkowym 

tematem koncepcyjnym (debiutancki album "Lucid Moments"), znakomicie 

interpretowanym przez charyzmatycznego wokalistň Jakuba Krupskiego-Mariň. 

Drudzy, czyli bydgosko -toruŒskie Xanadu, zagrali Ũywioğowy koncert, w kt·rym obok 

doŜĺ mrocznego i ostrego brzmienia mogliŜmy delektowaĺ siň ciekawymi melodiami i 

odczuwaĺ prawdziwe  muzyczne emocje. Na festiwalu miağo miejsce takŨe spore 

zaskoczenie, a dla niekt·rych nawet rodzaj szoku. Byğa to doŜĺ karkoğomna odmiana 

wizerunku zespoğu Animations, kt·ry postanowiğ doŜĺ zdecydowanie wzmocniĺ swoje 

brzmienie i zatrudniĺ  nowego, bardzo dobrze czujŃcego siň w takich klimatach wokalistň 

Frantza Woğocha. W finale pierwszego dnia festiwalu znakomitŃ formň scenicznŃ 

zaprezentowağ woğomiŒski zesp·ğ Openspace, w kt·rym od kilku juŨ lat pokrywane sŃ 

ogromne nadzieje na przyszğoŜĺ. Utwory z albumu "Elemntary Loss", ze sceny brzmiağy 

wybornie, a nowy gitarzysta zespoğu, Mateusz Owczarek udowodniğ, Ũe jego wyb·r nie byğ 

przypadkowy. Zagrağ tak, jakby w Openspace grağ od kilku lat, tymczasem jego przygoda 

z zespoğem trwa ledwie kilka tygodni. Absolutnym strzağem w dziesiŃtkň byğo zaproszenie 

zespoğu Lebowski, kt·ry zafundowağ widzom prawdziwŃ bateriň emocji przedstawiajŃc 

znakomity set, oparty na albumie "Cine matic".  
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Choĺ nie tylko! UsğyszeliŜmy takŨe zupeğnie nowe utwory! Po tym koncercie wszyscy 

zgodnie kiwali gğowami na "tak" i m·wili, Ũe muzycy ze Szczecina to absolutna 

ekstraklasa, w dodatku w skali europejskiej! Imprezň zakoŒczyğ warszawski zesp·ğ Love 

De Vice, przenoszŃc nas w czasie ku latom 70-tym, bowiem wğaŜnie z tego okresu , min. 

od zespoğ·w takich jak: Led Zeppelin, Deep Purple czy Pink Floyd wyraŦnie czerpiŃ wenň 

tw·rczŃ. Nie obce im sŃ takŨe klimaty oparte na nowszych formach rockowych, chwilami 

nawet nieco odbiegajŃcymi od czystego rocka progresywnego. W dodatku muzycy 

zespoğu obcujŃ takŨe formami folkowymi, gğ·wnie wywodzŃcymi siň z kultury wschodniej. 

W tym miejscu wielki pokğon dla Tomka "Ragaboya" Osieckiego, kt·ry ze swym 

tajemniczym instrum entem, przypominajŃcym sitar znakomicie wpisağ siň w muzykň 

zespoğu: raz to doŜĺ przebojowŃ, odjechanŃ, rock n rollowŃ a za chwilň bardziej 

wysmakowanŃ, zaskakujŃcŃ i nietuzinkowŃ. 

Wiňcej o V Festiwalu Rocka Progresywnego w Gniewkowie przeczytacie w najbliŨszym 

wydaniu Biuletynu PodProgowego, tymczasem zapraszamy do zapoznania siň z naszŃ 

foto -relacjŃ. 

 

Ps. Ogromne sğowa uznania naleŨŃ siň Adamowi Warakomskiemu, odpowiedzialnemu 

podczas festiwalu za inŨynierowanie dŦwiňkiem. Adam, nie doŜĺ Ũe soki wyciskağ z 

wszelkich moŨliwych sprzňt·w, to jeszcze byğ dobrŃ duszŃ imprezy. 

Pozdrowienia takŨe za Ŝwietne towarzystwo dla: Kasi i Michağa Wğodarskich, Janka "Yano" 

Wğodarskiego, Marcina Ğachacza, Olka Kr·la, Adama DroŦdzika, Rysia Bazarnika i Wğodka 

Wojciechowski ego.   

W imieniu swoim i zapewne nie tylko dziňkujň Wam! 

Krzysiek "Jester" Baran 

http://www.progrock.org.pl/content/view/7638/62/  
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(Poland)   ROCKAREA 

2011.08.05-06 - V FESTIWAL ROCKA PROGRESYWNEGO ï 
GNIEWKOWO 

W ten oto spos·b Festiwal Rocka Progresywnego w Gniewkowie ur·sğ do imprezy o 

wielkim znaczeniu dla tego gatunku muzyki i to juŨ z piňcioletnim staŨem. Przez ten czas 

przez scenň festiwalowŃ przewinňğo siň wiele zespoğ·w. Niekt·re z zespoğ·w 

reaktywowağy siň, niekt·re ulegğy rozwiŃzaniu, ale najwaŨniejsze jest to, Ũe Polski Rock 

Progresywny ma siň dobrze! To Ũe ten festiwal jest w dalszym ciŃgu uwaŨany za jedno z 

waŨniejszych wydarzeŒ muzycznych jest zasğugŃ Janusza i Sğawka BoŨko, kt·rych zapağ 

w organizowaniu tej imprezy jest godny naŜladowania. Wğodarze miasta powinni byĺ im 

wdziňczni w promowaniu Gniewkowa. JuŨ niedğugo sğawa tego Festiwalu wyjdzie poza 

granice naszego kraju. Poznağem w tym roku Roberta ze Szwecji, kt·ry bardzo ciepğo 

wyraŨağ siň o polskim rocku progresywnym. StŃd jego obecnoŜĺ na tym festiwalu. W tym 

roku teŨ, juŨ pod szyldem stowarzyszenia ĂProgresò festiwal dor·sğ do formy 2 ï dniowej, 

podczas wieczornych piŃtkowo ï sobotnich koncert·w. Zgromadzona publicznoŜĺ mogğa 

podziwiaĺ szeŜĺ zespoğ·w z absolutnej czoğ·wki krajowej. Tegoroczny festiwal byğ 

dedykowany Robertowi Roszakowi ï dziennikarzowi muzycznemu radia ĂKoninò, kt·ry 

odszedğ od nas miesiŃc wczeŜniej. 

W piŃtkowy wiecz·r koncert odbywağ siň na odrestaurowanym ryneczku Gniewkowa, 

gdzie na jednej stronie deptaka usytuowana byğa scena, z rzňdem ğaweczek dla widowni. 

Po zapadniňciu zmroku, uroku dodawağy latarnie uliczne. Wystňpowağy tego wieczoru 3 

zespoğy; ğ·dzki ĂTuneò, jaworznicki ĂAnimationsò i woğomiŒski ĂOpenspaceò.  

Koncert rozpoczŃğ ĂTuneò, muzyka ich oscyluje w stylistyce szeroko pojňtego art rocka z 

charakterystycznym brzmieniem é. akordeonu (jak to Ũartobliwie nazwağ Adam DroŦdzik 

z bydgoskiego radia ĂPiKò ï syntezator é zmarszczkowy ). CağoŜĺ poparta bardzo dobrŃ 

grŃ instrumentalnŃ poğŃczona z tematem koncepcyjnym z albumu "Lucid Moments", 

znakomicie interpretowanym przez charyzmatycznego wokalistň Jakuba Krupskiego-

Mariň. Byğ to z pewnoŜciŃ bardzo udany wystňp. 

ĂAnimationsò pokazağ siň tego wieczoru w dw·ch odsğonach; w pierwszej jako zesp·ğ 

znany z wielu dokonaŒ progrockowych, z masŃ pomysğ·w ğamania harmonii dŦwiňk·w, 

wielu sol·wek gitarowych i wirtuozerii klawiszowca, w drugiej juŨ jako progmetalowa 

grupa, traktujŃca sw·j wystňp, jako pr·ba przed wielkim wydarzeniem, wystňpem na 

Metal Hammer Festival 2011 w Katowicach z nowym wokalistŃ Frantzem Woğochem.  

Wystňp ĂOpenspaceò ciekawiğ mnie z dw·ch powod·w; po pierwsze na ile zesp·ğ dalej 

rozwinŃğ swoje moŨliwoŜci artystyczne oraz jak wkomponowağ siň nowy gitarzysta 

Mateusz Owczarek, po odejŜciu Marcina Zahna. I trzeba przyznaĺ z ogromnŃ szczeroŜciŃ, 

Ũe nadal to co majŃ do zaproponowania, jest SUPER! RadoŜĺ trochň zakğ·ciğaé awaria 

energii elektrycznej w poğowie koncertu, a tak siň wszystko rozwijağo w dobrym kierunku.  

Relacja filmowa 1 -go dni a; Tune, Animations i Openspace  
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W sobotnie przedpoğudnie w ramach festiwalu odbyğ siň w ĞŃcznicy Kulturalnej pokaz 

film·w koncertowych z poprzednich festiwali, gdzie zaprezentowano wystňpy: Crystal 

Lake, Point of View , Openspace, Dianoya, Nemezis, Grendel, Leafless Tree, Moonrise, 

Osada Vida, Hipgnosis. Filmy autorstwa Ryszarda Bazarnika.  

Drugiego dnia festiwalu, organizatorzy w obawie przed spodziewanymi burzami, 

przenieŜli koncerty do ĞŃcznicy Kulturalnej i byğ to strzağ w Ă10 ïtkňò. Atmosfera sali 

przyczyniğa siň do tego, Ũe wŜr·d wykonawc·w podni·sğ siň poziom adrenaliny, i ze sceny 

popğynňğy niesamowite dŦwiňki.  

Na poczŃtek bydgoskie ĂXanaduò kolejny raz udowodniğo, Ũe jest na Krajowym rynku 

Rocka Progresywnego gr upŃ o duŨych moŨliwoŜciach artystycznych. Mieszanka 

wysublimowanych rytm·w z rockowym zaciňciem! Cağy wystňp ciekawie zaaranŨowany i 

nawet drobne kğopoty ze strunami jednego z gitarzyst·w nie zakğ·ciğy koncertu, bo 

natychmiast Hubert Murawski czas ten wype ğniğ sol·wkŃ na bňbnach.  

A tak na marginesie, to tym wystňpem Xanadu wyraziğo chňĺ zagrania koncertu dla 

Roberta 24  wrzeŜnia w koniŒskim ĂOskardò. 

Absolutnym strzağem w Ă10 ïtkňò byğo zaproszenie szczeciŒskiej grupy ĂLebowskiò, kt·ry 

zafundowağ nam wszystkim prawdziwŃ kanonadň emocji, prezentujŃc znakomity set, z 

albumu "Cinematic". Byğy takŨe zupeğnie nowe utwory. Fani zgodnie kiwali gğowami, Ũe sŃ 

to MISTRZOWIE DťWIŇKU! Koncert rewelacyjny i przyjdzie teraz czekaĺ na ich koncert 

na tegorocznym Ino Rock F estiwal.  

Warszawski ĂLove De Viceò zaskoczyğ nas absolutnie ciekawym podejŜciem do swojej 

tw·rczoŜci, cofajŃc siň do minionych lat, gdy niepodzielnie panowali nam Ăpurpleò i 

Ăfloydziò, przynajmniej czuĺ byğo te klimaty! Wiemy teŨ, Ũe nie obce sŃ im formy folkowe, 

wywodzŃce siň ze wschodu i tutaj ukğon w kierunku Tomka ĂRagboyaò Osieckiego, kt·ry 

na przek·r kğopot·w komunikacyjnych PKP ( tfu. koleje paŒstwowe) dotarğ dosğownie w 

ostatniej chwili na koncert. Instrument wyglŃdem przypominajŃcym indyjski sitar 

(grajŃcym smyczkiem), wkomponowağ siň w ciekawie zaaranŨowane utwory. I jak na 

zesp·ğ zamykajŃcy ten koncert, powodowağ ciarki na cağym ciele ! 

Ogromne sğowa uznania naleŨŃ siň Adamowi Warakomskiemu, odpowiedzialnemu 

podczas festiwalu za dŦwiňk oraz Ŝwiatğa. Wspaniağy czğowiek, kt·ry mimo ciňŨkiej pracy 

znalazğ zawsze chwilň czasu na rozmowň. 

PodsumowujŃc ten festiwal -  z roku na rok roŜnie ranga imprezy. Jest to bez wŃtpienia 

miejsce na promowanie bogatej oferty Polskiej Muzyki Progresywnej. PojawiajŃ siň coraz 

to nowe twarze wŜr·d wykonawc·w. Cieszy teŨ, Ũe coraz to wiňksza jest spontaniczna 

reakcja wŜr·d widowni. Pewno dğugo jeszcze ta muza nie bňdzie zbyt rozpieszczana w 

mediach i takie miejsce jak w Gniewkowie jest tŃ oazŃ wolnoŜci dla PROG ROCKôa. 

Tekst i materiağ dvd; Ryszard Bazarnik 

http://rockarea.eu/articles.php?article_id=2152  

 

 

 

http://rockarea.eu/articles.php?article_id=2152
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(Poland)   MAGAZYN GITARZYSTA 

Lebowski - 19.11.2011 ï Warszawa 
Nie wiem ile w ten weekend odbyğo siň w Warszawie koncert·w, zresztŃ, mağo 

mnie to obchodzi. WaŨne, Ũe trafiğam na ten wğaŜciwy i absolutnie genialny. 

Na to wydarzenie czekağam kilka miesiňcy. Od samego poczŃtku nie ukrywağam swoich 

silnych emocji zwiŃzanych z "Cinematic". Tak wiňc, okazja do skonfrontowania z 

rzeczywistoŜciŃ moich oczekiwaŒ i dywagacji na temat tego, jak materiağ bňdzie brzmiağ 

na Ũywo, byğa jednym z bardziej absorbujŃcych mnie problem·w. Jasne, na pewno 

znajdŃ siň "ciekawsze", albo ambitniejsze zjawiska, ale Lebowski uwiŃzağ mnie ğaŒcuchem 

do swych dŦwiňk·w i nawet kryzys gospodarczy nie byğ w stanie zawğadnŃĺ moim 

umysğem. 

DoŜĺ nerwowa ale i nudna sobota zakoŒczyğa sw·j marny Ũywot w okolicach godziny 

dziewiňtnastej. Bo od tego momentu wszystko stağo siň zupeğnie inne. CzekajŃce na 

adopcjň czerwone ğ·deczki byğy pierwszŃ rzeczŃ, jaka powitağa widz·w po wejŜciu na salň 

kinowŃ. Znajdowağy siň na kaŨdym fotelu i w spos·b oczywisty nawiŃzywağy do 

debiutanckiego krŃŨka szczeciŒskich muzyk·w. ZresztŃ, ci wyjŃtkowo sympatyczni 

panowie ni e kazali na siebie dğugo czekaĺ. Od razu pojawili siň przy swoich 

instrumentach, a gitarzysta, Marcin Grzegorczyk podjŃğ siň na cağy wiecz·r roli 

konferansjera. Zagadywağ zachwyconŃ publikň, komentowağ poszczeg·lne utwory, ale i 

wprowadziğ fantastycznŃ atmosferň, kt·ra zostağa dopeğniona przez zniewalajŃce dŦwiňki 

wszystkich 14 zaprezentowanych tego wieczoru utwor·w.  

PoğŃczenie znanych z "Cinematic" kompozycji oraz nowoŜci, kt·re mam nadziejň w 

szybkim tempie przerodzŃ siň w nowy album, byğo ciekawe, zgrabne i niewystarczajŃce. 

Tych dŦwiňk·w moŨna by sğuchaĺ na okrŃgğo! Niestety, tak siň nie da... Koncert byğ 

przepeğniony atmosferŃ niezwykğego porozumienia pomiňdzy muzykami, a cağkiem sporŃ 

liczba os·b, kt·ra znalazğa siň na sali. Muzycy udowodnili, Ũe nie potrzeba ogromnej 

przestrzeni, aby brawa zagğuszyğy instrumenty, oraz zmusiğy kapelň do dw·ch bis·w. 

ChociaŨ obawiağam siň nieco brzmienia materiağu w wersji live to muszň przyznaĺ, Ũe 

nawet najwspanialszy i najbardziej utalentowany spec od guziczk·w przy konsoli w studio 

nie byğby w stanie oddaĺ emocji, jakie odczuwağo siň w kinie Alchemia. Bo owszem, 

niekt·rych rzeczy nie da siň zagraĺ na Ũywo tak idealnie jak na pğycie, ale moŨna zrobiĺ 

to w spos·b inny, co wcale nie znaczy, Ũe gorszy. Do tego naleŨy r·wnieŨ doliczyĺ 

Ŝwietne, nastrojowe wizualizacje o kt·re zadbağ Radek Ratomski. Bardzo waŨne jest 

r·wnieŨ to, jaki stosunek do granych przez siebie utwor·w ma sam zesp·ğ. Emocje na 

twarzy Marcina Ğuczaja, czy olbrzymi i bardzo zaraŦliwy uŜmiech Marka ŧaka byğy 

idealnym argumentem za tym, iŨ jeŜli kocha siň coŜ co siň robi, to ta magia 

rozprzestrzenia siň na innych. Bo tak, ten koncert byğ magiczny. Cudowny, przepeğniony 

emocjami, pewnŃ nostalgiŃ, ale i niesamowitŃ energiŃ.  

Ale aby to wszystko naprawdň zrozumieĺ naleŨağo tam po prostu byĺ. Nawet kilometrowa 

relacja nie odda choĺby w poğowie tego wszystkiego, co w ten mglisty listopadowy 

wiecz·r dziağo siň w pewnej sali kinowej... 

Julia Kata  
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(Poland)   ROCKELLA 

Relacja Lebowski ï Alchemia, Warszawa 19.11.2011 

W ostatniŃ sobotň, po koncertach we Wrocğawiu, Raciborzu i Ğodzi, czerwona ğ·dŦ pod 

banderŃ zespoğu Lebowski, zawinňğa do Warszawy. W sali Kina Alchemia zjawiğa siň taka 

iloŜĺ os·b, kt·rŃ trudno byğoby uznaĺ za rekord frekwencji, ale za to wszyscy bez wyjŃtku 

pojawili siň z przekonaniem, Ũe bňdzie to wyjŃtkowy wiecz·r. Debiutancki album 

Szczecinian "Cinematic" ukazağ siň w paŦdzierniku 2010 roku, wiňc gğ·d zwiŃzany z 

moŨliwoŜciŃ zobaczenia na Ũywo ubiegğorocznego niekwestionowanego objawienia na 

polskiej scenie progresywnej zrobiğ swoje.  

  

Koncert rozpoczŃğ siň z op·Ŧnieniem wywoğanym problemami technicznymi, ale to, co 

wydarzyğo siň p·Ŧniej, zrekompensowağo oczekiwanie i wszystkie niedogodnoŜci.  

Marcin Grzegorczyk, Marcin Ğuczaj, Marek ŧak i Krzysztof Pakuğa byli tego dnia w 

Ŝwietnej formie. Czarowali ze sceny swojŃ muzykŃ i wyŜwietlanymi w tle obrazami. 

TaŒczŃcy derwisze kontrastowali z czoğgami i atomowym grzybem, a muzyka, tak piňknie 

jak na pğycie, pğynňğa niezmŃcona. JeŜli ktoŜ widziağ Lebowski na Ũywo, juŨ to wie, jeŜli 

jeszcze nie miağ tej okazji, spieszň donieŜĺ, Ũe obecnoŜĺ zespoğu na scenie jest doŜĺ 

statyczna. Dziňki temu cağa uwaga sğuchaczy skupiona jest na muzyce i filmowych 

ilustracjach. Choĺ nie ukrywam, Ũe obserwowanie na przykğad sprawnoŜci technicznej 

perkusisty to duŨa przyjemnoŜĺ.  

Ten koncert miağ kilka wyjŃtkowych moment·w. Z pewnoŜciŃ jednym z nich byğ utw·r 

tytuğowy z debiutanckiej pğyty. "Cinematic" pojawiğ siň w brawurowym wykonaniu, a na 

ekranie mogliŜmy zobaczyĺ twarze polskich aktor·w ze Zbyszkiem Cybulskim na czele 

oraz czerwonŃ ğ·deczkň przemierzajŃcŃ filmowe przestrzenie.  

Czteroutworowy set otwierajŃcy koncert, skğadajŃcy siň ze znanych utwor·w, zakoŒczyğo 

wykonanie "Iceland". Po nim Lebowski przedstawiğ nowŃ kompozycjň i jeŜli w tym 

kierunku zesp·ğ p·jdzie na drugiej pğycie, wr·Ũň kolejny sukces.  

Nastňpnym wyjŃtkowym fragmentem tego wieczoru, byğo wykonanie utworu "Encore". 

IloŜĺ emocji tkwiŃca w tej piosence, zostağa na Ũywo bajecznie zwielokrotniona.  

Kolejny nowy utw·r, jeszcze bez tytuğu, to kolejna piňkna piosenka. W tych nowych 

utworach wyraŦniej do gğosu dochodzŃ gitary, sŃ gğoŜniejsze, dynamiczniejsze, po prostu 
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bardziej rockowe. Jakby muzycy nabrali pewnoŜci siebie, przekonali siň, Ũe ich tw·rczoŜĺ 

pada na podatn y grunt i odwaŨnie postanowili zbadaĺ nowe muzyczne rejony.  

Kolejnym wyjŃtkowym momentem tego wyjŃtkowego wieczoru, byğ utw·r, kt·ry 

usğyszeliŜmy na finağ zasadniczej czňŜci koncertu. Peğen energii, zawrotnego tempa, ale i 

rytmicznych zmian. Na bis jeszcz e "Midnight Syndrome", po nim "Human Error" i to juŨ 

naprawdň byğ koniec.  

  

Podczas tego koncertu znalazğem odpowiedzi na dwa pytania, kt·re nurtowağy mnie po 

zapoznaniu siň z materiağem z "Cinematica". Po pierwsze, grupa Ŝwietnie radzi sobie bez 

wokali sty. Ich muzyka jest tak emocjonalna, a zarazem tak plastyczna, Ũe Ŝwietnie 

samodzielnie wypeğnia cağŃ przestrzeŒ podczas wystňp·w na Ũywo. Po drugie, zesp·ğ 

absolutnie nie zabrnŃğ w ŨadnŃ filmowŃ ŜlepŃ uliczkň. Odniosğem wraŨenie, Ũe nowymi, 

oryginalnymi pomysğami sypie jak z rňkawa, a wszystkie one sŃ udane. Jak zapewniağ 

mnie Marcin Grzegorczyk po koncercie, pğyty ĂCinematic 2ò na pewno nie bňdzie.  

Mam nadziejň, Ũe Lebowski wystŃpi jeszcze kiedyŜ w Warszawie. W wiňkszej, lepiej 

nagğoŜnionej sali, dla tğum·w rozentuzjazmowanej publicznoŜci. Ich muzyka i oni sami na 

to zdecydowanie zasğugujŃ. 

Kuba Henrewicz  

http://rockella.pl/index.php?mact=News, cntnt01,detail,0&cntnt01articleid=2013&cntnt01returnid=18  
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(Poland)   ZA PROGIEM 

Relacja: Filmowy wiecz·r z muzykŃ Lebowskiego 

DuŨo czasu musiağo upğynŃĺ od momentu wydania pğyty Cinematic do dnia, kiedy zesp·ğ 

po raz pierwszy odwiedziğ stoğecznŃ Warszawň czyli momentu, kiedy miağem nareszcie 

szansň zobaczyĺ Lebowskiego w akcji. OsobiŜcie uwaŨam grupň za najwiňksze muzyczne 

odkrycie roku 2010 w Polsce (zresztŃ pğynŃce zewszŃd rewelacyjne recenzje i opinie moje 

zdanie utrzymujŃ), a do tego jako formacjň niesamowicie inteligentnie i przemyŜlanie siň 

rozwijajŃcŃ. Nie mogğem wiňc doczekaĺ siň dnia 19 listopada, kiedy to w warszawskim 

Kinie Alchemia szczeciŒska formacja miağa zaprezentowaĺ siň na Ũywo. 

 

Wystňp rozpoczŃğ siň w dwudziestominutowym op·Ŧnieniem. Po wejŜciu do sali kinowej, 

gdzie miağ odbywaĺ siň wystňp niejako frontman zespoğu Pan Marcin Grzegorczyk gğňboko 

przeprosiğ wszystkich zebranych za niezaleŨne od zespoğu problemy techniczne i 

wynikajŃce z tego faktu op·Ŧnienie (z takŃ profesjonalnŃ postawŃ muzyka spotkağem siň 

po raz pierwszy), po czym moŨna byğo wygodnie rozsiŃŜĺ siň w fotelach i oczekiwaĺ tego, 

co Lebowski nam zaprezentuje.  

PoczŃtkowo moŨna byğo narzekaĺ na nagğoŜnienie: zdecydowanie za gğoŜne sample, 

buczŃcy bas, przyciszona gitara, jednak z kaŨdŃ kolejnŃ sekundŃ stan faktyczny 

poprawiağ siň i po Trip to Doha podczas kolejnego utworu juŨ w peğni moŨna byğo 

delektowaĺ siň muzykŃ zespoğu. Co ciekawe Lebowski zaprezentowağ widzom naprawdň 

smoczŃ dawkň nowego, nieopublikowanego materiağu bo opr·cz bodajŨe szeŜciu utwor·w 

z debiutanckiego Cinematic mniej wiňcej poğowa koncertu przypadğa na nowy materiağ. 

Rzecz jasna nie zabrakğo tytuğowego Cinematic, mojego numer jeden czyli Iceland, w 

trakcie kt·rego ciarki przeszywajŃ cağe ciağo czy naprawdň Ŝwietnie prezentujŃcego siň na 

Ũywo, francuskiego Encore. BiorŃc pod uwagň nowe kompozycje to wrňcz fenomenalne 

wraŨenie zrobiğ utw·r nawiŃzujŃcy do Romeo i Julii nagrodzony burzliwymi oklaskami, 

zagrany na bis Midnight Syndrome oraz jeden utw·r o dosyĺ trudnej do zapamiňtania 

nazwie, w kt·rym przejawiağy siň motywy muzyki chiŒskiej, tudzieŨ japoŒskiej. ZresztŃé 

naprawdň nie moŨna byğo narzekaĺ na utwory zagrane przez zesp·ğ (chociaŨ mi osobiŜcie 

zabrakğo The Storyteller), bo prezentowağy one wszystkie niesamowicie wysoki poziom. 

JednoczeŜnie juŨ moŨna byğo zaobserwowaĺ r·Ũnice miňdzy nowym, a starym materiağem 

ï ten pierwszy jest duŨo bardziej energiczny i Ũywioğowy niŨ utwory pochodzŃce z 

Cinematic.  

JeŨeli chodzi o samych muzyk·w, to naprawdň z daleka widoczna byğa ich radoŜĺ z 

moŨliwoŜci zaprezentowania swojego materiağu warszawiakom, a rozradowana mina 
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basisty formacji m·wiğa sama za siebie. PublicznoŜĺ zostağa zdobyta jednak nie tylko 

Ŝwietnym materiağem grupy i formŃ zespoğu, ale poczuciem bliskoŜci i wewnňtrznej wiňzi, 

kt·rŃ moŨna byğo odczuwaĺ juŨ w trakcie Trip to Doha.   kt·rych zjednywağy dŦwiňki 

pğynŃce z instrument·w Lebowskiego. Niech za komentarz do cağego wieczoru posğuŨŃ 

gromkie brawa i oklaski na stojŃco czňŜci publicznoŜci, bo naprawdňé byğo piňknie. 

Koncert trwağ okoğo godziny i trzech kwadrans·w. W tym czasie zesp·ğ pokazağ siň z 

naprawdň Ŝwietnej strony. Zatapiağ swojŃ muzykŃ, w spos·b niespodziewany zabierağ 

sğuchacza w obğoki odrywajŃc go od spraw przyziemnych. Przed wystňpem formacji 

nurtowağa mnie sprawa frekwencji, ale jak siň okazağo byğa ona naprawdň zadowalajŃca 

(Kino Alchem ia zapeğniğo siň niemal w peğni), a wŜr·d publicznoŜci mogliŜmy zobaczyĺ 

zar·wno kilkuletnie dzieci, jak i osoby w podeszğym wieku. 

Ostatecznie podsumowujŃc wystňp muzyk·w jestem nim w peğni usatysfakcjonowany. 

Nie jestem jednak pewien czy zesp·ğ powinien wystňpowaĺ w kinie czy po prostu w 

klubie. PrzemyŜlam to zagadnienie do tej pory i w sumie o ile kino jest chyba naturalnym 

matecznikiem zespoğu i przemawia za nim doŜĺ sporo argument·w, to sŃdzň Ũe wystňpy 

w typowo koncertowych miejscach w wiňkszym stopniu potrafiğyby wykorzystaĺ 

muzyczny potencjağ formacji i emocje zwiŃzane z granŃ przez niŃ muzykŃ. 

 

Na wystňp formacji Lebowski doŜĺ dğugo oczekiwağem i absolutnie nie czujň siň 

zawiedziony. PrzeŨyğem naprawdň bajkowe chwile okraszone piňknŃ, filmowŃ atmosferŃ. 

Zespoğowi Ũyczň poszerzania grona fan·w, bo z pewnoŜciŃ formacja ma ogromny 

artystyczny potencjağ. NajwaŨniejsze jednak, Ũeby miağa okazjň i moŨliwoŜci go 

odpowiednio wykorzystaĺ. Trzymam kciuki i czekam na kolejny wystňp! 

Paweğ Bogdan 
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(Poland)   PROGROCK.ORG.PL 

18.11.11 Ğ·dŦ - Wytw·rnia - Lebowski vs Tune czyli Kino vs Teatr 

SŃ takie wydarzenia koncertowe na kt·re czekamy 

z ogromnŃ niecierpliwoŜciŃ. Odliczamy w·wczas 

dni, z radoŜciŃ zauwaŨajŃc o kaŨdym kolejnym 

poranku, Ũe to juŨ niedğugo, coraz bliŨej. I co jest 

w tym wszystkim najbardziej budujŃce, to fakt, Ũe 

tego typu wydarzenia coraz czňŜciej firmowane sŃ 

naszŃ, rodzimŃ, polskŃ markŃ. Do takich wğaŜnie 

koncert·w, przynajmniej w moim mniemaniu i 

poŜr·d wielu moich znajomych, przez kilka 

ostatnich tygodni naleŨağ zapowiadany, wsp·lny 

wystňp zespoğ·w Lebowski i Tune.  

Obydwa zespoğy niedawno zadebiutowağy absolutnie znakomitymi albumami (Lebowski ï 

"Cinematic", Tune ï "Lucid Moments"), kt·re z cağŃ pewnoŜciŃ dodağy polskiej scenie 

rocka progresywnego dawkň kolejnej, bardzo pozytywnej energii. Obydwa zespoğy 

poruszajŃ siň po nieco innych progresywnych ŜcieŨkach, a jednak ğŃczy je pewien 

wsp·lny element: wszech bijŃcy artyzm, zawieszony gdzieŜ pomiňdzy kinem a teatrem. 

Tematy koncepcyjne zaproponowane przez obydwa zespoğy, choĺ niosŃce nieco inne 

ciňŨary gatunkowe sprowadzajŃ siň do podobnych stan·w emocjonalnych, jakie osiŃga 

sğuchacz. Muzycy obydwu zespoğ·w nie kopiujŃ na siğň tylko tworzŃ wğasnŃ, oryginalnŃ 

muzykň. Nie starajŃ siň brzmieĺ jak ktoŜ inny. CzerpiŃ z muzyki wielkŃ frajdň i 

satysfakcjň, co jest niemal namacalne w ich tw·rczoŜci. Smaku piŃtkowemu koncertowi 

dodawağa teŨ magia miejsca, w kt·rym miağ on siň odbyĺ. To najlepszy klub w Ğodzi, i 

chyba jeden z najlepszych tego typu w Polsce. Klub Wytw·rnia! Miejsce magiczne, 

pachnŃce i kinem, i teatrem, ale przede wszystkim dobrŃ muzykŃ, kt·ra w przeszğoŜci nie 

raz, nie dwa goŜciğa w Ğodzi przy ulicy ĞŃkowej. 

    

Miağem to szczňŜcie byĺ z muzykami zespoğ·w oraz akustykami podczas przygotowaŒ do 

koncertu. Widziağem jak bardzo wszystkim zaleŨağo by cağe przedsiňwziňcie wypadğo 

perfekcyjnie. Wszyscy wğoŨyli w te przygotowania maksimum swoich moŨliwoŜci, co 

przeğoŨyğo siň na dwa absolutnie znakomite koncerty. BudujŃce jest takŨe to, Ũe dopisağa 

publicznoŜĺ, kt·rŃ ŜciŃgnňğy do Wytw·rni: magia muzyki podniesionej do rangi sztuki a 

takŨe wyjŃtkowoŜĺ miejsca. Nikt z os·b, kt·re przybyğy w piŃtkowy wiecz·r dnia 18 

listopada 2011 do ğ·dzkiego klubu, z pewnoŜciŃ nie Ũağowağ poŜwiňconego czasu. 

Otrzymağ podanŃ na tacy strawň duchowŃ jak w wykwintnej restauracji...  

Jako pierwsi na scenie pojawili siň muzycy zespoğu Lebowski, intonujŃc pierwsze takty 

"Trip To Doha". Skupiony za klawiaturami Marcin Ğuczaj, niemal zroŜniňty z gitarŃ Marcin 

Grzegorczyk, bez przerwy uŜmiechajŃcy siň do Pani Muzyki basista Marek ŧak, 

perkusista -perfekcjonista w kaŨdym calu -  Krzysztof Pakuğa, oraz jak to przystağo na 
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kinowŃ fabuğň, mistrz drugiego planu, Radek Ratomski odpowiedzialny za wyŜwietlanie 

wizualizacji. One takŨe dodajŃ koncertom zespoğu ze Szczecina niesamowitego kolorytu. 

Bardzo przeŨywajŃcy kaŨdy takt swojej muzyki,  artyŜci niemal zahipnotyzowali 

publicznoŜĺ serwujŃc kilka temat·w z wciŃŨ promowanego albumu "Cinematic", choĺ do 

koncertowego setu wkradğo siň kilka zupeğnie nowych kompozycji. Niekt·re podobnie 

melancholijne, jak materiağ z debiutu. Inne z nieco wiňkszŃ dawkŃ mocy. Jak m·wiğ ze 

sceny Marcin Grzegorczyk, w repertuarze Lebowskiego sŃ utwory kt·re nie majŃ jeszcze 

tytuğ·w, albo posiadajŃ tytuğy robocze i wciŃŨ sŃ w fazie rozwoju, ale wszyscy fani 

zespoğu po tym koncercie byli zgodni: nastňpny album bňdzie kolejnŃ dawkŃ 

niesamowi tej, rockowej, eterycznej ekspresji. Wszyscy bardzo na niego czekamy 

delektujŃc siň niezmiennie cudownym "Cinematikiem". Po za scenŃ muzycy Lebowskiego 

to wspaniağa grupa ludzi, z kt·rymi moŨna przy dobrym zimnym piwku po prostu Ŝwietnie 

spňdziĺ wiecz·r. Grupa moich przyjaci·ğ, kt·ra pojawiğa siň ze mnŃ na koncercie byğa 

wprost zauroczona, a zespoğowi Lebowski z pewnoŜciŃ po tym wieczorze przybyğo kilkoro 

nowych, oddanych sğuchaczy. 

    

Wiecz·r ze znakomitŃ muzykŃ ubiegğ zbyt szybko, w myŜl zasady, Ũe wszystko co dobre, 

szybko siň koŒczyé Pozostaje nam mieĺ tylko ogromnŃ nadziejň, Ũe podobne, art-

rockowe koncerty stanŃ siň w klubie Wytw·rnia reguğŃ. To najlepsze miejsce w naszym 

mieŜcie do prezentowania tego typu muzyki w peğnej jej okazağoŜci. I choĺ Ŝrodowisko 

fan·w rocka progresywnego jest doŜĺ wŃskie, a muzyka powszechnie uwaŨana za 

niszowŃ, to ten wiecz·r ugruntowağ w nas wszystkich, Ũe muzyka grana na Ũywo, w takim 

miejscu jak Wytw·rnia smakuje jak najlepsze wino, podane do wykwintnej kolacji. 

Jestem przekon any, Ũe na kolejnych tego typu koncertach w tym wyjŃtkowym miejscu 

frekwencja bňdzie jeszcze wiňksza, choĺ w piŃtek przecieŨ juŨ byğa przyzwoita. Ogromny 

szacunek za organizacjň dla Wszystkich os·b kt·re siň do niej doğoŨyğy, a przede 

wszystkim dla Pani Pr ezes, Marioli Wojtysiak oraz Pani Koordynator Projekt·w Mağgorzaty 

Ğapot -  Kocimskiej za zapalenie dla rocka progresywnego zielonego Ŝwiateğka w 

Wytw·rni. Wszyscy mamy wielkŃ nadziejň, Ũe nie zgaŜnie ono. Wrňcz przeciwnie! Bňdzie 

jaŜniağo dla wszystkich fan·w tego typu muzyki w Ğodzi i nie tylko. 

tekst : Krzysiek Jester Baran  

zdjňcia: Michağ WlodaMic Wğodarski, Krzysiek Baran 

http://www.progrock.org.pl/content/view/8012/62/   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.progrock.org.pl/content/view/8012/62/
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(Poland)   STUDENTS.PL 

Dziwna sprawa z tym Lebowskim. Napisağam wczoraj dwie relacje z ich 

koncertu, a nadal mam ochotň pisaĺ, czujň, Ũe nie powiedziağam jeszcze 

wszystkiego. Jeden koncert, a tyle emocji! 

Nie ukrywam, Ũe w dŦwiňkach zamieszczonych na 

"Cinematic" jestem zakochana absolutnie i to jedna z 

najwaŨniejszych dla mnie pğyt. I jedna z tych, o kt·rej 

moŨna m·wiĺ godzinami. Pewnie, nie wszystkim 

przyp adnie do gustu, szczeg·lnie tym lubujŃcym siň w 

Lady Zgadze i Bekstrit Bojz.  

Natomiast fani film·w, zwğaszcza starszych i bardziej 

ambitnych powinni postawiĺ sobie za punkt honoru 

przesğuchanie tego krŃŨka przynajmniej raz (i jak sŃdzň 

99% przypadk·w przesğucha go jeszcze raz i jeszcze 

jeden...).  

Ale, ale! Nadszedğ 19 listopada i po chwilowym lataniu jak kot z pňcherzem po Star·wce 

odnalazğam wğaŜciwy adres. Niewielkie kino Alchemia zgromadziğo sporŃ liczbň fan·w 

Lebowskiego. KtoŜ moŨe powiedzieĺ co to za impreza, jeŜli to nie jest pomieszczenie 

pokroju Kongresowej. A miejsce -w-kt·rym-plecy -tracŃ-swŃ-szlachetnŃ-nazwň! Taka 

zgrabna, niewielka salka byğa idealna. Bardzo przyjemna, wrňcz rodzinna atomosfera byğa 

po prostu niesamowita!  

Gdy przestağam siň juŨ krňciĺ na krzeŜle i w koŒcu mogğam sğuchaĺ z rozdziawionŃ buziŃ, 

bo moja uwaga przestawağa dostawaĺ histerii i zastanawiaĺ siň czy oglŃdaĺ wizualizacje, 

czy sğuchaĺ muzyki (w koŒcu nastŃpiğ kompromis) zostağ odtrŃbiony koniec koncertu. Ale 

jak to?! Przecie Ũ dopiero siň zaczňğo! Jakim cudem przeleciağo juŨ tyle utwor·w?! Ja siň 

nie zgadzam!  

I fakt, 12 utwor·w, a p·Ŧniej jeszcze dodatkowe dwa przeleciağy ekspresowo. Miks 

emocji, muzyki i obrazu byğ tak niesamowity, wrňcz magiczny oczarowağ mnie cağkowicie 

i absolutnie. Przerobiğam w swoim marnym, futrzanym Ũyciu kilka koncert·w, lepszych, 

gorszych ale ten byğ chyba najlepszy. Jasne, metal to moja prawdziwa miğoŜĺ, ale 

Lebowski gra takŃ muzykň, kt·ra jest w stanie sğuchacza pojmaĺ i juŨ nigdy nie wypuŜciĺ.  

MyŜlň, Ũe ten zesp·ğ trzeba zobaczyĺ na scenie Ũeby zrozumieĺ wszystkie te emocje, czy 

nawet m·j zachwyt. Bo tak, jako nadworna wr·Ũka zespoğu (czekam cağy czas na czapkň 

z welonem!) widzň przed tymi muzykami ŜwietlanŃ przyszğoŜĺ. A po nastňpnŃ pğytň, kt·ra 

mam nadziejň niedğugo siň pojawi czekam z ogromnym zniecierpliwieniem. Nie bňdzie to 

"Cinematic 2", ale to chyba dobrze. Wachlarz moŨliwoŜci i pomysğ·w kwartetu ze 

Szczecina jest tak ogromny, Ũe nie ma co siň spodziewaĺ ciŃgğego grania na jedno 

kopyto.  

Julia Kata  

http://www.students.pl/spolecznosc/user/blog/broken_kittie/57632/Czerwona - lodeczka -w-
Alchemii?fb&fb_source=message  

http://www.students.pl/spolecznosc/user/blog/broken_kittie/57632/Czerwona-lodeczka-w-Alchemii?fb&fb_source=message
http://www.students.pl/spolecznosc/user/blog/broken_kittie/57632/Czerwona-lodeczka-w-Alchemii?fb&fb_source=message
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(Poland)   NOWINY.PL 

17 listopada w Raciborskim Centrum Kultury odbyğa siň inauguracja VII Dni 

Filmu Polskiego. GwiazdŃ wieczoru byğ zesp·ğ LEBOWSKI. 

   

O wyborze zespoğu nie zadecydowağ przypadek. LEBOWSKI to zesp·ğ grajŃcy muzykň z 

pogranicza art rocka i muzyki filmowej. Piňkne brzmienie gitar w poğŃczeniu ze zdjňciami 

ze znanych film·w wyŜwietlanych na ekranie zaczarowağo publicznoŜĺ.  

"Cinematic" to najnowsza pğyta zespoğu. -  Jest jak ŜcieŨka dŦwiňkowa napisana do 

nieistniejŃcego filmu -  m·wi gitarzysta zespoğu Marcin Grzegorczyk. Na pytanie: Gdyby 

ten film miağ powstaĺ, to jaki by byğ?, gitarzysta odpowiada bez zastanowienia: -  Piňkny! 

-  W tym roku zmieniliŜmy trochň konwencjň dni filmu polskiego, zaczynamy od koncertu, 

przez kolejne trzy dni prezentowane bňdŃ filmy zmarğego niedawno Janusza 

Morgensterna, w hoğdzie jego tw·rczoŜci -  m·wi organizator VII Dni Filmu Polskiego w 

Raciborzu, Andrzej śliwicki. 

Pierwszy film wyŜwietlono po koncercie, byğa to "Jutro Premiera" z 1962 roku.  

Fot. Sebastian Wňgorowski / www.studiowegorowski.pl  

http://www.nowiny.pl/79204 - lebowski -w-strzesze.html  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.studiowegorowski.pl/
http://www.nowiny.pl/79204-lebowski-w-strzesze.html


50 
 

 

(Poland)   ARTROCK.PL 

TUNE, LEBOWSKI, Ğ·dŦ, Wytw·rnia, 18.11.2011 

Na kolejny wiecz·r z szeroko rozumianŃ muzykŃ progresywnŃ zaprosiğa 

miğoŜnik·w nietuzinkowych dŦwiňk·w ğ·dzka Wytw·rnia. Tym razem na scenie 

klubu zaprezentowağy siň dwa zespoğy majŃce za sobŃ intrygujŃce debiuty: 

szczeciŒski Lebowski i ğ·dzki Tune. 

To byğ m·j pierwszy kontakt z muzykŃ 

Lebowskiego w koncertowym wydaniu. 

Zachwycony ich zaskakujŃcym i oryginalnym 

debiutem zastanawiağem siň jak na Ũywo mogŃ 

wypaŜĺ ich precyzyjnie przygotowane w studiu 

pomysğy. A wypadğy doprawdy zacnie, w czym z 

pewnoŜciŃ spora zasğuga doskonağych 

warunk·w, w kt·rych przyszğo muzykom graĺ 

tego piŃtkowego wieczoru. Studio Wytw·rni jest 

idealnym miejscem do prezentowania muzyki 

peğnej smaczk·w i dŦwiňkowych niuans·w. 

Sğychaĺ byğo piňknie a i publicznoŜĺ ï niezwykle 

waŨki element spektaklu ï wyjŃtkowo dopisağa. 

Dobry wiecz·r piňknym paniom, dobry wiecz·r przystojnym panom ï zaczŃğ szarmancko 

grajŃcy na gitarze Grzegorczyk ié rozpoczňli dokğadnie tak jak na albumie Cinematic, od 

Trip To Doha. Zaraz potem pojawiğ siň Aperitif For Breakfast (O.M.R.J) oraz m·j ulubiony 

numer tytuğowy, w kt·rym wsamplowanym gğosom wybitnych polskich aktor·w, 

towarzyszyğy czarno ï biağe ich zdjňcia prezentowane na ogromnym, znajdujŃcym siň za 

plecami muzyk·w, ekranie. Ciekawe wizualizacje sekundowağy zresztŃ muzykom podczas 

cağego p·ğtoragodzinnego koncertu, klimatycznie dopeğniajŃc muzykň. MoŨna nawet 

powiedzieĺ, Ũe ich instrumentalne granie byğo swoistŃ ŜcieŨkŃ dŦwiňkowŃ do obraz·w i 

film·w przedstawianych na ekranie.  

     

Ze wspomnianego juŨ albumu zabrzmiağy jeszcze choĺby Iceland i Encore. Ten ostatni 

pojawiğ siň tuŨ po Berlinie, w zwiŃzku z czym Grzegorczyk zapowiedziağ go dosyĺ 

dowcipnie: zrobiğo siň miňdzynarodowo, to moŨe teraz zrobimy to po francusku (w 

kompozycji Encore wykorzystane sŃ fragmenty francuskiego Le pacte des louis ï przyp. 

MD). Najbardziej musiağy jednak cieszyĺ rzeczy, kt·rych na Cinematic nie ma. O Berlinie 

byğa juŨ mowa; do tego artyŜci zaprezentowali bardzo mocny i gitarowy, zupeğnie 

odstajŃcy od debiutu Riff (Split Universe), Slightly Inhuman, stworzony pod wpğywem 

recenzji pewnego amerykaŒskiego dziennikarza i jemu, nieco zğoŜliwie, zadedykowany, 

Romeo & Juliet, wielowŃtkowy, rozbudowany i mocno orientalny numer Ivo Jima oraz 
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koŒczŃcŃ cağoŜĺ Kulň. Nie tylko ze sğ·w muzyk·w, ale i z tego co moŨna byğo usğyszeĺ ze 

sceny wynikağo, Ũe drugiej czňŜci Cinematica na kolejnym krŃŨku nie dostaniemy. Widaĺ, 

Ũe artyŜci poszukujŃ nowego wyrazu dla swojej muzyki ï w dalszym ciŃgu jednak 

instrumentalnej, wielobarwnej, peğnej smutnych emocji. 

 

Tune rozpoczňğo niewiele chwil przed wp·ğ do dziesiŃtej. śpiewajŃcy Jakub Krupski 

powiedziağ dosyĺ kr·tko: czeŜĺ, jesteŜmy Tune i zagramy wam naszŃ pğytň Lucid 

Moments od poczŃtku do koŒca. I tak byğo. Zaczňli od Depended, a skoŒczyli na Dr 

Freeman. Na bis powt ·rzyli dwa kawağki i pozostawili naprawdň solidne wraŨenie. 

Widziağem ich juŨ po raz drugi i muszň przyznaĺ, Ũe artyŜci dokonali potňŨnej zmiany w 

swoim wizerunku scenicznym. To w duŨej mierze zasğuga wspomnianego Krupskiego, 

kt·rego sceniczna kreacja (ğŃczŃca cechy zawadiackiego Jamesa Deana i 

charyzmatycznego Jima Morrisona), peğna ekspresji oraz sporych umiejňtnoŜci aktorskich 

i wokalnych, musiağa siň podobaĺ. Muzycy doğŃczyli ponadto do swojego wystňpu 

elementy dramy (w kompozycji Dimensions Krupski, si edzŃc na scenie, zagrağ w szachy z 

perkusistŃ Wiktorem PogodŃ). DziŜ nie widaĺ juŨ po muzykach debiutanckiej bojaŦliwoŜci, 

jest pewnoŜĺ i ŜwiadomoŜĺ swoich dŦwiňk·w. JuŨ tylko gwoli dziennikarskiego obowiŃzku 

przypomnň, Ũe spora siğa ich muzyki tkwi w poğŃczeniu rocka z dŦwiňkami akordeonu, 

kreowanymi przez Janusza Kowalskiego ï zresztŃ siedzŃcego gdzieŜ z boku sceny w 

ciemnych okularach i z charakterystycznym nakryciem gğowy. Ğodzianie przyjňli ich 

ciepğo, widaĺ byğo nawet, iŨ niekt·rzy ŜpiewajŃ ich piosenki. I tak trzymaĺ. 

Mariusz Danielak  

http://artrock.pl/zagrali/634/tune_lebowski_lodx_wytwornia_18_11_2011.html  
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(Poland)   ROCKMETAL 

wystŃpili: Le bowski; Tune  

miejsce, data: Ğ·dŦ, Wytw·rnia, 18.11.2011 

Zespoğy Lebowski i Tune grajŃ szeroko rozumiany rock progresywny, lecz o diametralnie 

r·Ũnym charakterze. Lebowski to muzyka instrumentalna, a styl Tune tworzŃ sol·wki 

gitarowe, akordeon i wreszcie -  po chyba trzykrotnej zmianie -  dobry wokal. Zestawienie 

tych dw·ch grup zapowiadağo siň ciekawie, a i miejsce koncertu -  klub "Wytw·rnia" -  

wydawağo siň jak zwykle Ŝwietne do posğuchania muzyki. 

Informacja na biletach o miejscach siedzŃcych nienumerowanych wywoğağa, jak 

sğyszeliŜmy przed wejŜciem nie tylko u nas, zadowolenie -  dobrze kğapnŃĺ gdzieŜ na 

chwilň podczas dğuŨszej imprezy. I jak zwykle "Wytw·rnia" nie zawiodğa -  zapewniğa 

nieograniczonŃ iloŜĺ miejsc siedzŃcych... na podğodze. O dziwo, okazağo siň to nad wyraz 

korzystne -  stworzyğo atmosferň klubu studenckiego z lat 80 czy 90, w co rewelacyjnie 

wkomponowağa siň muzyka Lebowskiego. Zesp·ğ zagrağ kawağki ze swojego 

debiutanckiego albumu "Cinematic", a takŨe kilka nowych utwor·w. Zmienne 

tematycznie, o r·Ũnorodnym nastroju, tworzyğy oryginalnŃ, sp·jnŃ cağoŜĺ Ŝwietnie 

podkreŜlonŃ materiağem filmowym. Oprawň uzupeğniağ pogodny i peğen radoŜci uŜmiech 

basisty. CağoŜĺ po prostu doskonağa. 

Nie zawi·dğ takŨe Tune, promujŃcy przed swojŃ publicznoŜciŃ pierwszy album -  "Lucid 

Moments". UsğyszeliŜmy wszystkie utwory na nim zarejestrowane. Widaĺ profesjonalizm 

grupy, niewŃtpliwie duŨa rolň odegrağa tutaj zmiana wokalisty. Kuba Krupski daje wystňp 

godny szerszej, kilkutysiňcznej publicznoŜci i cieszy, Ũe potrafi tak zaŜpiewaĺ teŨ dla 

mniej licznie przybyğych fan·w. Jak zwykle rewelacyjny okazağ siň gitarzysta Adam 

Hajzer. Niestety duŨym mankamentem byğa sğaba sğyszalnoŜĺ akordeonu, a przecieŨ 

odgrywa on znaczŃcŃ rolň w tworzeniu klimatu. Szkoda teŨ trochň, Ũe nie pojawiğy siň te 

najnowsze, sygnalizowane prze grupň, nieznane jeszcze publicznoŜci utwory. Ale -  tak 

trzymaĺ. 

Magda Paweğek 

http://www.rockmetal.pl/relacje/lebowski.tune - lodz.11.html  

http://www.rockmetal.pl/relacje/lebowski.tune-lodz.11.html

